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Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2011/11 Ordinària 25/10/2011 
Propostes 
2.- ÀREA DE SERVEIS CENTRALS 
Regidoria de serveis econòmics 
2.1 Aprovació provisional de la modificació d'ordenances fiscals per a 2012 
2.2 Aprovació inicial del pressupost i la plantilla de l'ajuntament per a 2012 
 
 



 
2.3 Aprovar la Relació de llocs de treball del personal funcionari, laboral i eventual  de  
      l'ajuntament de Castellar per a l'any 2012, amb les corresponents fitxes descriptives  
      dels llocs de treball. 
2.4 Aprovació de l’establiment del servei municipal de clavegueram, el seu reglament, el    
     plec de clàusules d’explotació i convocatòria de licitació 
3.- ÀREA DE PLANIFICACIÓ URBANÍSTICA I TERRITORI 
Regidoria de Medi Ambient 
3.1 Ordenança estalvi de l'aigua 
           
1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió de data 25 
d’octubre de 2011. 
 
PROPOSTES 
2.1. ÀREA DE SERVEIS CENTRALS 
2.1.1. Regidoria de serveis econòmics 
2.1 Aprovació provisional de la modificació d'ordenances fiscals per a 2012 
2.1.- ATESA la necessitat d’actualitzar per a l’any 2012 les tarifes i el contingut de les 
ordenances fiscals, reguladores d’impostos i taxes municipals. 
Vistos els estudis econòmics referits als costos dels serveis que es presten mitjançant 
concessionàries de diversos serveis, que consten a l’expedient. 
Vista la memòria del regidor de Serveis Econòmics. 
Vistos els informes del secretari i l’interventor accidental. 
ATÈS allò que es preveu als articles 15 a 19 del Text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, l’article 162.2 de 
la Llei 8/1987, de 15 d’abril, municipal i de règim local de Catalunya i els articles 22, 47.1 i 
70.2 de la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures per a la modernització del govern 
local. 
El Ple de l’Ajuntament 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar provisionalment la modificació, que es detalla a l’annex, de 
l’ordenança fiscal general de gestió, inspecció i recaptació dels ingressos de dret públic 
municipal, el text integrat de la qual consta a l’expedient. 
SEGON.- Aprovar provisionalment la modificació de les ordenances fiscals, que es detalla 
a l’annex I, el text de les quals figura a l’expedient, i es relacionen a continuació: 
Ordenança fiscal núm. A0. Ordenança fiscal general de gestió, inspecció i recaptació dels 
ingressos de dret públic municipal 
Ordenança fiscal núm. 1. Impost sobre béns immobles 
Ordenança fiscal núm. 5. Impost sobre construccions, instal·lacions i obres 
Ordenança fiscal núm. A1. Taxa per expedició de documents administratius 
Ordenança fiscal núm. A2. Taxa per la prestació dels serveis d’intervenció integral de 
l’administració municipal en les activitats i instal·lacions 
Ordenança fiscal núm. A3 Taxa de cementiri municipal 
Ordenança fiscal núm. A4. Taxa per la recollida de residus municipals 
Ordenança fiscal núm. A5. Taxa sobre serveis urbanístics 
Ordenança fiscal núm. A6. Taxa per les entrades de vehicles a través de les voreres i les 
reserves de via pública per a aparcament, càrrega i descàrrega de mercaderies de qualsevol 
mena 
Ordenança fiscal núm. A7. Taxa per immobilització i/o retirada de vehicles abandonats o 
estacionats defectuosament o abusivament a la via pública 
Ordenança fiscal núm. A8. Taxa pel subministrament d’aigua 
Ordenança fiscal núm. A9. Taxa mercats 
Ordenança fiscal núm. A10. Taxa per l’ocupació temporal de domini públic  
Ordenança fiscal núm. A13. Taxa per la prestació de serveis de Salut Pública 



Ordenança fiscal núm. A14. Taxa per serveis especials: vigilància d’espectacles, transport, 
pas de caravanes, càrregues/descàrregues especials 
Ordenança fiscal núm. A16. Taxa per l’obertura de rases i sondatges en terrenys d'ús públic 
i qualsevol remoguda en la via pública del paviment o les voreres 
Ordenança fiscal núm. A17. Taxa per la prestació del servei de prevenció d’incendis 
forestals 
Ordenança fiscal núm. A18. Taxa per l’aprofitament dels serveis o activitats de la biblioteca 
Antoni Tort 
Ordenança fiscal núm. A19. Taxa pel servei de clavegueram 
Ordenança fiscal núm. A20. Taxa per la celebració de cerimònies civils a l’Ajuntament 
TERCER.- Aprovar la classificació fiscal de les vies públiques de la ciutat, que figura a 
l'expedient. 
QUART.- Derogar la taxa per la prestació dels serveis de l’Escola Municipal de Música i 
l’ordenança fiscal que la regula.   
CINQUÈ.- Establir com a data inicial per a la vigència de les referides modificacions el dia 1 
de gener de 2012. 
SISÈ.- Sotmetre aquest acord a informació pública durant un termini de trenta dies hàbils, 
comptats a partir del següent al de la data de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la 
Província. 
SETÈ.- Entendre definitivament adoptat l’acord en cas que no es presentin reclamacions en 
el període d’informació pública i publicar el text integrat de les modificacions esmentades en 
el Butlletí Oficial de la Província. 
 
INTERVENCIONS: 
Inicia l’exposició El Sr. Alcalde,  tot dient que tal i com hem acordat en Junta de 
Portaveus, hem decidit agrupar les intervencions de pressupostos i ordenances, més enllà 
de les votacions que lògicament es realitzaran per separat. Els tres primers punts de l’ordre 
del dia versen sobre les ordenances fiscals i sobre el pressupost municipal per l’any 2012 i 
també la relació de llocs i treballs i plantilla, també per l’any vinent.  
Per què ho fem així, ? Per què volem realitzar un debat conjunt d’aquests dos punts?. 
Primer de tot, perquè si el debat dels pressupostos tracta sobre quina són les prioritats de 
despesa de la corporació, dit d’una altra manera més planera, en què ens gastarem els fons 
municipals. El debat de les ordenances versa sobre la fiscalitat del municipi, és a dir, sobre 
la recaptació, és a dir, els ingressos. 
Deslligar aquests dos debats, separar-los, com si no hi hagués cap tipus de connexió entre 
les ordenances i els pressupostos, abona el camp a la demagògia i a la irresponsabilitat.  
Tots volem que no ens apugin els impostos, ni les taxes, ni els preus públics. No volem 
pagar més. I menys amb els temps que corren.  
I també tots volem un serveis de qualitat, inversions, que es doni resposta als problemes 
del meu carrer i la meva plaça. No volem baixar pistonada, ni qualitat de vida. Per això, és 
una irresponsabilitat dir que no volem mantenir la pressió fiscal i a la vegada no estar 
disposat a retallar o suprimir en l’oferta de serveis que ofereix l’Ajuntament. També és una 
irresponsabilitat dir que es vol mantenir el nivell dels serveis i no indicar de quina manera 
s’han de finançar aquests serveis. La gent, els ciutadans, esperen de tots nosaltres que com 
a representants públics siguem responsables, i crec que en la confecció dels presents 
pressupostos hem estat màximament responsables.  
M’explico, estem en un creuament de camins, un creuament de camins que determina 
l’orientació dels propers quatre anys, de la nova legislatura que acabem d’encetar. i el camí 
triat és el camí del mig. No és que haguem decidit quedar-nos a mig camí, tal com hem 
pogut llegir en un article de l’Altraveu. No. És que el nostre camí, el camí que hem decidit 
prendre és el camí del mig. Per una banda, no creiem en les receptes de l’ortodòxia 
neoliberal, aquelles que es resumeixen en suprimir impostos i aplicar retallades a tort i a 
dret, afectant els pilars de l’estat del benestar i, el que és més greu, posant en qüestió la 
cohesió social i la igualtat d’oportunitats. Per l’altra banda, tampoc ens creiem aquells que 
pregonen que s’han d’apujar els impostos sense més i mantenir intacte el gruix de 



l’administració, sense abordar cap tipus de reforma, com si aquesta fos aliena a la crisis que 
estan patint els nostres veïns i veïnes. Com he dit abans, el camí que hem escollit, el nostre 
camí, el camí que prendrem aquesta legislatura és el camí del mig. I en què consisteix? 
Ho he intentat resumir en cinc punts, que us explico a continuació, i que han guiat la 
confecció de les ordenances i els pressupostos pel proper 2012 i, atenció, que guiaran 
també tots els pressupostos i ordenances del tres anys següents. Primer els anuncio i 
després passaré a fer-ne un breu comentari: 
1.- Aprimar l’administració. 
2.- Reducció progressiva de l’endeutament. 
3.- Fomentar l’economia local.  
4.- Prioritzar la despesa social. 
5.- Mantenir una fiscalitat progressiva. 
Comencem, doncs, pel primer dels cinc punts.  
1.- Aprimar l’administració.  
No hi haurà noves contractacions de treballadors municipals. La despesa de personal, la 
més important en el pressupost, la del capítol primer, es redueix en més de 400.000 euros, 
més concretament 430.000 euros, una xifra molt important, com els regidors es poden 
imaginar. Com ho hem fet?? Hem suprimit les hores extres, no hem renovat contractes als 
temporals i també s’han revisat els complements de dedicació que s’estaven pagant a part 
del personal municipal. A tot això, a tot el que acabo d’enumerar, també cal dir que s’ha 
assumit més càrrega de treball, ja que feines que fins ara s’encarregaven a empreses 
externes, actualment les hem assumit des de dins de la casa, amb personal propi, fent una 
revisió de les funcions del personal.  Per tot això, cal donar les gràcies a tota la plantilla de 
l’Ajuntament, des del primer fins a l’últim dels treballadors.  
I recalcar que, en cap cas, i recalco, en cap cas, haurem de prendre decisions dràstiques 
com estem veient a d’altres Ajuntaments de fer expedients de regulació, o deixarem a 
deure el sou o ens endarrerirem en el pagament de la nòmina.  Això ens permetrà 
aconseguir un dels grans objectius de legislatura, que és el segon punt i que hem titulat 
com a ... 
2.- Reducció progressiva de l’endeutament. 
Segurament, aquest és el principal objectiu. El més important: reduir l’endeutament.  Si la 
passada legislatura ha estat una legislatura on més inversió pública s’ha fet en tota la 
història de la nostra vila, la present legislatura serà una legislatura minsa en noves 
inversions. Considerem que els diners que tindrem els dedicarem a amortitzar deutes, a 
baixar la ràtio, i el programa que portem per aquesta legislatura és el de situar-nos per sota 
del 70%, que entenem que és un límit raonable, i el camí que portem va en aquesta 
direcció. Fixeu-vos, sinó, en la progressió que portem:  

- Any 2010 (31 desembre) – Endeutament: 24.239.348 € 
- Any 2011 (31 desembre) – Endeutament: 22.037.805 €  
- Any 2012 (31 desembre) – Endeutament: 19.662.250 € 

I pels propers anys les previsions són: 
 Any 2013 (Previsió) – Endeutament: 17.869.412€ 
 Any 2014 (Previsió) – Endeutament: 15.998.434€ 
 Any 2015 (Previsió) – Endeutament: 13.882.855€ 
Això ho aconseguirem fent el que proposem en aquests pressupostos que teniu a les mans: 
amortitzar anualment més de 3.000.000 milions d’euros i demanant nous préstecs per valor 
d’ 1.000.000 milió. I això ho farem, si s’aproven els pressupostos, l’any vinent el 2012, 
però també el 2013, 2014 i 2015, és a dir, durant tota la legislatura.  
Les úniques inversions que farem seran per pagar allò que ja estava compromès amb 
anterioritat, com ara l’escola bressol o l’Obra Social Benèfica, i per mantenir i endreçar 
l’espai públic.  
Per tant, no farem cap nou equipament. Ara no toca. Tampoc cal. L’Ajuntament disposa de 
suficients equipaments i d’una bona cartera de serveis per una població de 23.000 
habitants.  És més, la gent, els nostres veïns, els ciutadans, no podrien entendre que en 
aquests moments es dediquessin els seus recursos a obrir nous espais municipals.  



Això no vol dir, però, que no arranjarem els que ho necessitin, els que tinguin algun tipus 
de problema. És més, farem un programa per tal de fer més sostenibles i eficients des de 
tots els punts de vista, especialment energètic, tots els equipaments municipals. 
I és que el cèntim d’euro que posem al capítol d’inversió no ens ha de generar en el futur 
més despesa corrent.  Just el contrari, el cèntim d’euro que posem al capítol d’inversió ens 
ha de permetre estalviar-nos en el futur més despesa corrent. Aquesta és la filosofia que 
apliquem en el pressupost 2012 i que aplicarem en els successius comptes municipals, com 
també ho és l’ajuda que hem de prestar a.... 
3.- Fomentar l’economia local. 
Que és el tercer punt que passo a comentar, i el que diré ara és bàsic, una veritat com un 
temple: “Per tal de poder redistribuir la riquesa, el que primer hem de fer és posar les 
condicions de possibilitat perquè aquest es creï, perquè es generin riquesa i amb ella llocs 
de treball”, i de moment, la riquesa en el nostre territori la generen les empreses, els 
comerços i els emprenedors; tres col·lectius als que hem de mimar, tres col·lectius que hem 
de cuidar des de l’administració, ja que la sortida de la crisis passa perquè els seus 
projectes tirin endavant.  És obligació nostra, doncs, ajudar en la simplificació de tràmits, 
en la flexibilització i agilització de les llicències i obertures de noves activitats i, com no, 
també en el pagament de les taxes associades.  Per això, hem fet un pas endavant en les 
ordenances, un pas cabdal  que mai s’havia arribat a fer: no cobrarem la taxa d’activitats. I 
no la cobrarem en cap dels seus supòsits, és a dir, ni en les sol·licituds d’obertura, ni 
tampoc en les ampliacions de negoci, canvis de nom d’empresa, control ambiental i 
revisions de llicència.  
A més a més, per tal de fomentar l’ocupació continuarem bonificant fins un 40% el rebut de 
l’Impost d’Activitats Econòmiques a totes aquelles activitats que incrementin la mitjana de 
treballadors de les seves plantilles amb caràcter indefinit.  
Crec que som l’únic municipi de tot Catalunya que hem fet una proposta tan agosarada i 
atrevida, però amb un sentit i un missatge claríssim: estem aquí per ajudar a tots aquells 
que tinguin ganes de generar riquesa a la nostra vila. Volem ajudar, és clar, i també volem 
atraure noves activitats, que  s’implantin a Castellar, necessitem potenciar el teixit 
empresarial i industrial. millorar la formació dels treballadors; generar auto-ocupació en 
nous sectors emergents.  
En resum, volem que el nostre territori, la nostra vila, sigui competitiva i això només ho 
aconseguirem si anem de la mà de tots els comerços, industrials, empresaris i 
emprenedors. Això ens permetrà poder fer el que hem anunciat com a quart punt, ni més ni 
menys que... 
4.- Prioritzar la despesa social.  
Aquesta ha estat tradicionalment la nostra senya d’identitat. Històricament la pujada en les 
partides de l’àrea social es va produir a partir del primer any de crisis econòmica, el 2009, 
amb una pujada notable de més del 6%, en xifres absolutes un 217.000 €.  
Petita anotació, quan parlo de despesa social em refereixo a la despesa bàsicament de tres 
àmbits: en l’àmbit de l’Educació; en l’àmbit dels Serveis Social i en l’àmbit de la Formació i 
Ocupació. De fet, durant els anys successius la despesa d’aquestes regidories s’ha 
consolidat en aquesta mateixa línia. Si mirem la seqüència dels pressupostos del 2008 al 
pressupost 2012, observem un fort creixement: 

- Any 2008 – Pressupost àrea social: 3.388.650€ 
- Any 2009 – Pressupost àrea social: 3.605.611€ 
- Any 2010 – Pressupost àrea social: 3.697.293€ 
- Any 2011 – Pressupost àrea social: 3.855.979€ 
- Any 2012 – Pressupost àrea social: 3.907.949€ 

De l’any 2008 al 2012 hi ha un diferencial d’aproximadament de 520.000 € de més, 
d’increment en aquests conceptes. Aquestes xifres demostren com de prioritària ha estat la 
despesa social. Sense anar més lluny, places públiques d’escola bressol, ampliació d’oferta 
de l’escola d’adults, servei d’atenció a domicili, teleassistència, plans d’ocupació, formació 
ocupacional, transició escola treball i un llarg etcètera.  No cal dir, doncs, que aquestes 
prioritats continuaran pel 2012 i per tota la legislatura. Ara bé, no som tan ingenus com per 



no pensar que en aquests moments també dins de la despesa social no haguem de 
prioritzar entre programes.  M’entendreu a la perfecció; a  tall d’exemple, no és el mateix 
complementar les beques de menjador que regalar T-10. Oi que ho tenim clar?. Amb això 
vull posar en evidència que dins del pressupost de l’àrea social també hem de distingir el 
gra de la palla. Allò que és accessori i superflu, d’allò que no en podem prescindir.  No vull 
amagar, doncs, que aquest pressupost recull retallades importants en àrees com ara 
Cultura o Joventut. I que, per tant, algunes de les activitats programades s’hauran de fer 
amb menys diners o, senzillament, deixar de fer, i ho haurem de dir, i ho haurem 
d’explicar.  No tinc cap inconvenient en fer un avanç, un primer titular: la Festa Major tindrà 
menys pressupost; el Firart no es podrà realitzar el 2012, ni tampoc alguna exposició 
inicialment prevista, i  això no és cap drama.  En qualsevol cas, però, sempre hem procurat 
que allò més essencial, allò imprescindible, allò al que no podem renunciar que és a 
l’atenció bàsica des de serveis socials no es vegi minvada. I un avís per navegants. Haurem 
d’estar molt pendents dels passos que vagi fent la Generalitat en aquest sentit.  De 
moment, els que ha fet no ens han agradat gens ni mica; em  refereixo a la disminució de 
la subvenció a les escoles de música i escoles bressol, i la música que sona de fons tampoc 
ens agrada gens, la més que presumible reducció de les ajudes a menjador i l’esborrany de 
nou reglament de la Renda Bàsica d’Inserció. L’Ajuntament farà tots els possibles per 
mantenir la cohesió social a la vila, farem tot el que estigui a la nostra mà. Però tampoc 
perdem de vista quines són les nostres competències, i quin finançament tenim de les 
mateixes. 
Perquè les demandes són moltes i els recursos finits. I si, a més a més, hem de fer el que 
no ens pertoca, no ho podrem resistir, no ho podrem suportar.  Com diuen en castellà, 
“para muestra un botón”.  
Alguns regidors de la corporació, fa uns mesos, amb tota la seva voluntat, de la qual no en 
dubto, s’apuntaven a demanar a l’equip de govern que assumissin els serveis d’urgència a 
la nit, després del seu tancament, recordem, que ha decidit la Conselleria de Salut del 
govern de la Generalitat, molt bé, com se suposa que podem pagar aquests servei, sense 
cap tipus de finançament?.  Com se suposa que podem pagar aquest servei, que no és de la 
nostra competència, ni responsabilitat, ni obligació?. Ah, és clar, i a més a més, abaixant 
els impostos, les taxes i els preus públics,  perquè, clar, entenc que aquesta serà la 
proposta de tots els grups de l’oposició. 
Això em permet enllaçar amb el darrer dels punts que he anunciat a l’inici de la meva 
l’exposició, que no és altre que. 
5.- Mantenir una fiscalitat progressiva 
Anem a la mare de tots els ous. Això com ho paguem? 
Mireu, el pressupost de l’Ajuntament ha patit una sotragada important per la crisis, i l’ha 
patit en tres fronts. El primer en les aportacions d’altres administracions. En especial de 
l’Estat, però també de la Generalitat i de la Diputació de Barcelona. Al voltant d’un 8%, que 
podria semblar poc, però que significa passar el 2011, l’any passat de 6.876.650 € a 
6.329.870 €, és a dir, uns 546.780 €, una quantitat, com poden observar, molt important. 
El segon en la recaptació no tant per l’IBI o l’impost de vehicles, on sí s’ha notat l’augment 
del fraccionament i la morositat, sinó sobretot i especialment per l’impost de la construcció 
que ha passat de 2.000.000 euros de l’any 2006 a 200.000 d’enguany 
El tercer front, el darrer, l’agreujament del desequilibri entre el cost de determinats serveis 
i les taxes que les financen. Em refereixo, més concretament, a la taxa de recollida 
d’escombraries.  
Què fem per resoldre aquesta situació?. Primer de tot, treballem per la via de les despeses. 
Ja ho hem dit: prenem mesures pel que fa referència a capítol 1, el de personal, i també el 
capítol 2, el de contractes amb empreses que treballen per l’Ajuntament. Prioritzem la 
despesa social, i dins de la despesa social, tornem a prioritzar.  
Dit d’una altra manera, estalviar, estalviar i estalviar. Estalviar en tot el que es pugui. Ara 
bé, amb això n’hi ha prou?, definitivament, no. Hem de treballar també per la via dels 
ingressos. Quin seria l’esquema habitual?. L’esquema habitual seria el d’incrementar la 
major part de les taxes i preus públics el que fixa l’IPC i pujar les taxes el suficient per tal 



de cobrir el cost del servei. Si haguéssim fet això hauríem aconseguit arrancar el vot 
favorable o l’abstenció d’algun dels partits a l’oposició. Quin és l’esquema pel que hem 
optat?. Pujar la major part de taxes i preus públics l’IPC. Pujar l’IBI, que és el principal 
tribut que tenim, el que ens dóna més estabilitat, un 6% i pujar un 10% la taxa de recollida 
d’escombraries. Per què?, molt senzill: per què volem aplicar un sistema de progressivitat 
fiscal. Emplaço als grups a què ens diguin, aquí, públicament, en el ple, si estan o no estan 
d’acord que a través de la taxa es cobreixi el cost real del servei.  
Si és així, la taxa de recollida d’escombraries, en comptes d’apujar-se un 10%, l’hauríem 
apujat un 30%, en números reals, haurien passat dels 118€ actuals als prop de 160€ que 
costa el servei.  És a dir, 42€ de diferència en la proposta de cobrir el cost total del servei. 
Molt bé, amb una pujada del 10%, que és la que proposem, el preu per l’any vinent se 
situarà en els 130€. Mentre que el diferencial d’apujar o no apujar un 3%, a més a més de 
la inflació, el rebut de l’IBI suposa en el rebut mig al voltant de 24€  Hi haurà que menys, 
n’hi haurà que més. Però la major part de contribuents per sota dels 24€. 
En definitiva, la proposta que presentem i una proposta que defensés cobrir el cost total de 
servei de les escombraries, que és el tocaria, ja que per això és una taxa, és pràcticament 
igual. Diria més, la proposta que presentem és fins i tot més barata. Així, doncs, per què 
preferim apujar l’IBI en comptes d’ajustar el cost real la taxa de recollida d’escombraries?? 
Doncs, perquè la taxa de recollida d’escombraries no estableix cap de tipus de 
progressivitat. Tots paguem igual. Exactament el mateix. Siguis 8 persones de família o bé 
visquis sol. Generis una bossa cada dia o bé en tiris als contenidors una a la setmana. 
Tinguis pati, amb un gran jardí, tinguis una petita terrasseta amb geranis. Per contra, l’IBI 
estableix una progressivitat segons el tipus d’immoble. Es paga per valor cadastral i, per 
tant, es distingeix la casa unifamiliar del pis de 70 metres quadrats. Amb aquesta proposta, 
la que presentem en les ordenances, podem dir que pagaran més els que més tenen. Però 
tampoc en passem de frenada. L’augment en el rebut de l’IBI no deixa de ser exactament el 
mateix que s’ha aplicat durant la passada legislatura. I també l’anterior. I l’anterior de 
l’anterior, és a dir, des que va començar el procés de valoració cadastral, que es va iniciar 
l’any 2002. Percentualment no s’apuja més del que s’ha apujat durant la darrera dècada 
cada any, etem parlant, doncs, d’una pujada més que raonable i sensata. Encara més, 
mantenim i ampliem el sistema de bonificacions que vam introduir durant la passada 
legislatura per criteris de renda, col·lectius específics i per comportaments 
mediambientalment sostenibles.  
I, darrera novetat, fraccionarem encara més els rebuts per tal de facilitar-ne el pagament.  
Vaig acabant, el que he intentat en aquesta primera exposició és definir les línies mestre del 
model que marca el rumb del pressupost que presentem a la consideració del plenari i dels 
seus regidors, un model eclèctic, que agafa d’aquí i d’allà, i que no parteix ni de consignes, 
ni apriorismes ni tampoc dogmes. Un model que ens permet sanejar l’economia municipal 
després d’un fort període d’inversions, que ha significat millorar i incrementar els 
equipaments municipals, però que també ens ha situat en un important endeutament. Un 
model que traurà més profit dels recursos municipals. Més profit dels recursos públics. Més 
profit dels recursos de tots els castellarencs. Un model que busca més eficàcia i més 
eficiència, més polivalència i transversalitat.  Un model que consolida la despesa social com 
a màxima prioritat en temps de crisis. Un model que manté la progressivitat en els tributs i 
que, per tant, paguen més qui més tenen. 
Un model que aposta pels emprenedors, pels que vulguin tirar endavant amb un negoci, 
una empresa, una botiga, que volen generar riquesa a la nostra vila. Un model que respon 
al que és i ha estat sempre Castellar: gent solidària, amb iniciativa, responsables i que mira 
el futur amb optimisme.  
El missatge està clar: ens en sortirem. Malgrat totes les dificultats, ens en sortirem tots. 
Ciutadans, empreses, associacions, entitats i col·lectius i, també, és clar, l’Ajuntament. 
Abans de cedir la paraula, dues coses: una recomanació i un agraïment. 
Començarem per la recomanació i això és pels nous regidors, que en són molts en el 
plenari, i especialment als nous portaveus dels grups municipals.  
Si us plau, prenguin en consideració el pressupost i les ordenances en la seva globalitat.  



Tinguin visió d’altures i fixin les seves posicions polítiques sobre les grans línies que hem 
traçat en els pressupostos.  
Ni l’Actual ni els càrrecs de confiança, dos temes que són per vostès “casus belli” no resolen 
els problemes d’aquest Ajuntament.  
No agafin la part pel tot. No converteixin l’anècdota en categoria, com deia aquell, espero 
que els arbres no els impedeixin veure el bosc.  
I ara l’agraïment. A totes les persones que han participat en la confecció d’aquests 
comptes. Com alcalde els hi haig de dir que n’estic especialment content i orgullós de la 
feina feta. En el poc temps que portem de legislatura hem estat capaços de situar-nos en 
aquest nou context que social i econòmic i abordar aquesta difícil conjuntura amb la 
presentació d’uns comptes que tenen totes les garanties. I això ha estat gràcies a tot els 
regidors de l’equip de govern i a tots els treballadors de l’Ajuntament. Deixeu-me, però, 
personalitzar-los en unes quantes persones, que han tingut un paper rellevant en el procés 
de confecció de les ordenances i els pressupostos. Dono les gràcies al José Manuel 
Fernández, la Mercè Custodio, la Dolors Mussons i tota la regidoria de serveis econòmics, 
també la de recursos humans, i com no a la regidora Soraya Rodríguez i al tinent d’Alcalde i 
portaveu Oscar Lomas, a qui cedeixo ara la paraula. 
 
Intervé el Sr. Oscar Lomas,  PSC, dient que Com deia l’Alcalde, no podríem realitzar un 
debat seriós sobre el pressupost sense les ordenances, ni sobre les ordenances sense el 
pressupost. Són les dues cares d’una mateixa moneda, quin és el nivell d’ingressos que 
podem assolir i quines són les polítiques de despesa que volem realitzar. 
I és important remarcar aquest darrer aspecte: sense obviar la part tècnica, les ordenances 
i el pressupost són un document polític, els documents on es marquen quines són les 
prioritats, quines són polítiques que es volen implementar, en definitiva, per quina via 
volem sortir de l’actual situació econòmica. També és imprescindible per realitzar un debat 
seriós, conèixer d’on venim i quina és la realitat del model de finançament municipal. 
D’una banda l’existència d’un obsolet model de finançament municipal, que no reflexa les 
necessitats actuals ni els nivells de serveis que els ajuntaments som corresponsables. Una 
vegada més hem de reclamar una reforma del sistema de finançament i dels impostos 
municipals. Una reforma en tres sentits: que permeti garantir la suficiència financera, que 
faciliti una major progressivitat fiscal i que permeti introduir criteris ecològics i socials 
adequats a la realitat actual. 
D’altre banda, la necessitat, no únicament a Castellar sinó a tot el país, de transformar les 
bases per les quals s’obtenen els recursos municipals. Què vull dir amb això? Traslladem-
nos per un moment a l’any 2006, just abans de la crisi. Com es finançava el nostre 
Ajuntament? Gairebé el 40% dels nostres ingressos estaven en mans de dues úniques 
variables, no estables i sobre les que l’Ajuntament no pot incidir: els ingressos relacionats 
amb la construcció i les transferències que rebem com a participació en els tributs de 
l’estat. 
Com podem imaginar unes bases poc sòlides, que potser en un moment de bonança 
econòmica hagués estat fàcil de corregir. En el pressupost d’enguany, aquestes dues  potes 
no arriben a representar el 18% dels recursos municipals. 
Per l’any 2012, l’Estat ens aportarà menys diners dels que ens aportava al 2006, i 
d’ingressos relacionats amb la construcció preveiem un 90% menys que en aquell moment. 
És per tant necessari, establir una fiscalitat que permeti garantir uns recursos estables que 
garanteix una suficiència dels serveis. 
En resum, la proposta d’ordenances fiscals que s’ha treballat des de l’equip de govern 
intenta donar resposta a quatre factors claus: 
- La reducció de les subvencions que rebem de l’Estat, la Generalitat i la Diputació, 
que en aquest exercici es preveu en 550.000 € menys que en l’exercici anterior. 
- La necessitat de generar una base de recursos estables, que permetin garantir els 
serveis que es presten 
- Afavorir la progressivitat fiscal, tot i les limitacions del sistema 
- Potenciar l’activitat econòmica 



Així, podríem parlar dels següents eixos: 
- D’una banda, les taxes i l’impost sobre construccions s’incrementarà el 3%, per sota de 
l’IPC actual situat al 3,2%, mentre que en determinats tributs (vehicles, plusvàlues, IAE) es 
congelaran els tipus impositius. Així mateix, s’actualitza la taxa de clavegueram que 
permetrà garantir un correcte servei de manteniment i un òptim grau d’inversió en la xarxa 
municipal. 
- Per tal de mantenir el grau de cobertura del servei, s’incrementarà en 12 € el rebut de les 
escombraries. M’explico: si comparem el cost de la recollida de les escombraries i la seva 
posterior portada i tractament a l’abocador, amb el que ingressem per la taxa 
d’escombraries, els ingressos permeten cobrir el 80% del cost. A més, durant l’any 2012 
amb la posada en funcionament del nou centre de tractament de residus el preu que 
paguem per tona portada a l’abocador ens augmenta, suposant una despesa addicional de 
150.000 €. Amb aquest increment de la taxa ens permetrà mantenir el rati de cobertura 
aproximadament en el mateix percentatge, sense tenir que minvar la qualitat del servei. 
Així mateix, per tal de facilitar el seu pagament, s’introdueix el pagament en 4 fraccions, al 
mateix temps que es mantenen les bonificacions per renda i per conductes 
mediambientalment responsable. 
- Incrementar de mitjana l’IBI en el 6%. Dins dels tributs municipals, amb totes les 
limitacions, es tracta del que aporta més recursos al municipi (i per tant, establir una base 
sòlida de recursos) i el que aporta un major nivell de progressivitat. És obvi, que el valor 
d’un immoble està intrínsicament relacionat amb la capacitat econòmica del seu propietari. 
És per tant just, que no pagui el mateix un propietari d’un pis de 60 m2, que un d’una casa 
de 250 m2. Hem de demanar un esforç als ciutadans, però no a tots per igual.  I això 
s’aconsegueix amb aquest impost.  
- Exempció en el pagament de la taxa per l’obertura d’activitats. Creiem que una de les 
prioritats que ha de tenir el nostre municipi és la creació d’activitat econòmica i d’ocupació. 
Per aquest motiu, tothom que vulgui iniciar un negoci, que vulgui adequar-ho,...no tindrà 
que pagar la taxa municipal. Això pot suposar un estalvi, en funció de l’activitat, d’entre 
1.000 i 2.500 €. L’Ajuntament no vol ser cap impediment perquè un emprenedor inici la 
seva activitat. 
Per últim, com deia a l’inici, una de les prioritats en una reforma del sistema de 
finançament local, serà intentar adequar els nostres impostos a les noves realitats socials. 
En aquest sentit, i perquè no dir-ho a instàncies del grup de l’Altraveu, creiem que hem de 
realitzar un pas endavant.  
Per aquest motiu, abans de final d’any, portarem a aprovació aquest mateix plenari 
diversos reglaments que permetin donar ajuts pel pagament en l’IBI. Ajuts en dos casos 
molt concrets: 
- D’una banda, un reglament que permeti bonificar a les famílies monoparentals. Si la 
llei ja permet bonificar a les famílies nombroses justificat per que suporten una major 
càrrega econòmica, creiem que és just i adequat, introduir una línia d’ajuts per les famílies 
monoparentals, que han de suportar un nivell de despeses amb uns ingressos inferiors de la 
unitat familiar 
- D’altre banda, un reglament per potenciar el lloguer d’habitatges. Cal potenciar el 
lloguer d’aquells habitatges buits, a traves de l’OLH o el mercat privat, però en tot cas, 
garantir l’accés a l’habitatge. Per aquest motiu, portarem a aprovació un reglament per 
donar ajuts per pagar l’IBI a aquells propietaris que tinguin (o posin) el seu habitatge en 
lloguer. 
En aquest punt, treballarem també en la proposta de reglament per determinar els 
habitatges desocupats, on cal estudiar i trobar solucions als problemes legals de la proposta 
que ens han presentat. 
En resum per tant, un conjunt de mesures que garanteixen les tres potes bàsiques: 
progressivitat, suficiència econòmica i garantir el nivell de serveis. 
Una vegada explicada la pauta dels ingressos podem entrar en el detall del pressupost. El 
pressupost total per l’any 2012 és de 25.265.728,51 €, un 0.38% inferior al de l’any 
anterior. 



L’elaboració del pressupost ha girat al voltant dels següents eixos: 
- Reduir l’endeutament 
- Aprimar l’administració 
- Garantir la prestació de serveis 

Començant pel primer punt, és imprescindible reduir l’endeutament de l’Ajuntament. 
Imprescindible per dos motius: 

- D’una banda, per que el nivell actual implicar que una gran part dels recursos 
ordinaris del pressupost de l’Ajuntament s’hagin de destinar a suportar la càrrega 
financera. 

- D’altre banda, per que per tal d’optar a finançament en unes condicions més 
òptimes, ens obliga implícitament estar en uns ratis d’endeutament més propers al 
70% i no al 90% com estem actualment. 

És per aquest motiu, que tot i que per llei podríem demanar més de 3M € de préstecs, tan 
sols preveiem demanar 1 M €. Això permetrà, com deia l’Alcalde, situar-nos a finals de 
2012 en un nivell de solvència acceptable. 
En segon lloc, s’ha realitzat un esforç molt important per aprimar l’administració. Tot i tenir 
en compte que molts contractes i de les despeses de l’Ajuntament, necessariament tenen 
creixements lligats a l’evolució de preus (subministres, grans contractes: recollida de 
residus, neteja viària, servei d’aigua,...), hem reduït la despesa no compromesa en més 
d’un milió d’euros. 
Com ho hem fet: 

- Hem reduït 430.000 € el pressupost de personal, el capítol 1. L’aplicació de tot un 
seguit de mesures, algunes econòmiques i d’altres de gestió, ens permetran reduir 
una xifra molt important en un capítol que representa el 40% del pressupost. 
Quines mesures hem implementat: 

o Actualització de les fitxes descriptives i de la relació de llocs de treball, 
permetent reorganitzar i redistribuir el personal municipal. Conseqüència 
d’aquest punt s’ha pogut eliminar determinats complements de dedicació i de 
funcions, així com suprimir contractes amb empreses privades encomanant 
aquestes tasques a personal municipal. 

o No cobertura de les baixes per malaltia o els permisos maternals, excepte per 
necessitats del servei. 

o Supressió de contractes temporals. Hem eliminat aquells contractes 
temporals, no lligats ni a subvencions ni a programes finalistes. 

o Amortització de places. S’han aprovat diverses prejubilacions en les que, 
gràcies a la redistribució de tasques, no serà necessària la contractació de 
nou personal 

o Supressió d’hores extres. No es realitzaran hores extres, i quan siguin 
imprescindibles la seva realització, es compensaran per hores de treball. Això 
permetrà estalviar 80.000 €. 

Aquestes modificacions queden recollides en la proposta de plantilla i de relació de 
llocs de treball que portem a aprovació, on complint les pautes que es marcaven en 
el pla de sanejament, es redueix en 2 places respecte l’aprovada en l’any anterior. 
Com podem veure, un seguit de mesures complicades, però del tot necessàries en 
aquests moments. 

- Renegociant i optimitzant la gestió dels contractes. La posada en funcionament del 
departament de contractació ens ha de permetre renegociar i obtenir condicions més 
òptimes en els contractes que licita l’Ajuntament. Existeixen dos casos molt 
significatius en aquest pressupost: el manteniment de l’enllumenat públic i el 
manteniment de les zones verdes, on es preveuen aconseguir estalvis per 160.000 € 

- Una tercera via de reducció, ha estat eliminat aquella despesa no compromesa que 
en aquests moments no considerem prioritària, dit en altres paraules, rascant 
partida per partida. Així, reduint d’urbanisme, de medi ambient, de seguretat 
ciutadana, de salut, de comunicació, a VP, cultura, a esports, a promoció de la vila, 
....entre d’altres. Tot un seguit d’estalvis que sumen més de mig milió d’euros. 



L’últim eix d’aquests pressupostos ha estat el garantir la prestació de serveis i les polítiques 
en educació, serveis socials i formació i ocupació. En un pressupost a la baixa, hi ha tres 
pilars sagrats per l’equip de govern, en els quals no es redueix, sinó que fins i tot en serveis 
socials augmenta la seva despesa. 
I és que no hem d’oblidar, que la suficiència de recursos de que parlava que ens garantia la 
proposta d’ordenances fiscals, permetrà continuar prestant aquells serveis prioritaris en 
aquests moments de dificultats econòmiques. 
Permetrà continuar oferint l’accés a l’escola bressol, l’escola de música, o l’accés a l’escola 
d’adults per tenir més oportunitats en el món laboral.  
Permetrà garantir que aquelles persones amb dificultats econòmiques rebran suport des de 
l’administració, que les persones amb dependència siguin ateses, que els infants amb 
problemes sociofamiliars siguin acollits, que les polítiques d’igualtat i de prevenció de la 
violència de gènere es desenvolupin.  
Permetrà que els programes de transició escola treball, de qualificació professional i el 
dispositiu local d’inserció siguin elements per tal que els joves de la nostre població puguin 
trobar sortides acadèmiques i laborals, que la formació ocupacional, les polítiques 
comercials i la dinamització empresarial siguin la base per la creació d’ocupació.  
En definitiva, que aquells serveis que ens permetin posar les bases per una població més 
formada, amb majors possibilitats i sense tantes desigualtats sigui possible. 
Segurament a tots ens agradaria congelar els impostos i no reduir cap servei. Creguin que a 
l’equip de govern també. Però la realitat és molt més complexa. S’ha fet un esforç molt 
important per ajustar les despeses, qualsevol reducció addicional suposarà necessàriament 
reduir els serveis essencials. 
Per CiU el Sr. Josep Carreras,  exposa que a l’apartat de les ordenances fiscals, estem en 
desacord que l’IBI, el impost de bens immobles, que afecta a tots els castellarencs i 
castellarenques, augmenti el proper any 2012 un 6%. La proposta del nostre Grup 
Municipal en les Comissions Informatives, des de que varem tenir coneixement de la 
orientació pressupostària del 2012, ha estat en aplicar un augment màxim del IPC (3%). 
Tot i que el nostre desig inicial, en el debat intern dels regidors, fins i tot contemplava la 
congelació d’aquest impost, en veure els augments que hi haurà en el IBI arreu de la 
comarca del Vallès Occidental i que el comú denominador, salvant alguna excepció, és un 
augment de no més enllà del IPC (3%) ens va semblar adequat establir aquest límit. Per 
mostra un botó, la veïna ciutat de Sabadell, que celebra el Ple d’Ordenances aquesta 
mateixa tarda, aprovarà un augment de l’IBI d’un 3% (IPC) 
Afegir que amb l’actual entorn econòmic, amb 1.900 desocupats a la nostra vila, amb una 
tendència al creixement de problemes socials per sobreviure, on cada vegada trobarem més 
famílies amb pocs ingressos, és absolutament injustificable aprovar un augment del 6% en 
el IBI. També és absolutament incoherent aplicar aquest augment desmesurat, després 
d’aprovar per unanimitat en el Ple Ordinari del passat 25 d’octubre, una moció presentada 
pel grup municipal Altraveu sobre mesures de prevenció de desnonaments. En conclusió, 
per un costat aprovem receptes anticrisi i per l’altre augmentem la pressió fiscal situant a 
més famílies en situació de risc. Viure per veure! 
Un altre reflexió a fer. Estem amb una inflació del 3% quan la majoria dels augments 
salarials previstos pel 2012 estaran per sota d’aquest 3%, es congelaran o baixaran i 
d’altres persones perdran el salari com a conseqüència de l’augment de l’atur. Amb aquest 
context, l’equip de govern encara no es creu que la situació és molt greu i que les coses 
s’han de fer de manera molt diferent si volem sobreviure.  
El impost de l’IBI aquest any 2011 tindrà una recaptació aproximada de 7,3 M€. Un 
augment del 6% representen, números rodons, 440.000 €. En conseqüència, el 3% 
addicional que vol aplicar l’equip de govern és la meitat, un import aproximat de 220.000 € 
que ha de ser susceptible de ser compensat en aplicar amb més rigor la priorització de les 
despeses. Cal eliminar moltes despeses supèrflues que ara no tenen cap sentit. 
Estem en desacord amb l’estil de fer les coses de l’equip de govern, quan hem estat 
analitzant les ordenances. En la Comissió Informativa del passat dijous 3/11/11, el nostre 
grup municipal portava propostes relatives a bonificacions a aplicar a les ordenances però 



quan varem observar que l’equip de govern en l’edició digital de l’Actual del dia abans, el 
dimecres 2 de novembre, ja havia publicat el resum de les bonificacions que s’aplicarien en 
el 2012, ens va semblar que estàvem perdent el temps. En definitiva, tot dat i beneit per 
l’equip de govern i ja no era necessari proposar res més. 
Des del primer dia hem posat molta fe en que havíem d’intentar-ho i que el consens amb 
l’equip de govern seria possible però al final ens hem donat compte que amb la seva 
poderosa majoria no desitjaven cap mena de col·laboració i que preferien tirar pel dret les 
seves propostes en matèria de pressió fiscal a la població. 
A l’apartat del pressupost i plantilla de l’Ajuntament pel 2012, de nou, estem en desacord 
amb l’estil de fer les coses de l’equip de govern, ho repetim, quan hem estat analitzant el 
pressupost pel 2012. Per exemple, en la Comissió Informativa del passat dijous 3/11/11 
teníem que parlar del pressupost 2012 mentre les rotatives d’una impremta ja estaven 
imprimint l’Actual en paper del passat divendres explicant quin serà el pressupost de l’any 
2012 i les seves característiques més destacables. Lògicament, amb la majoria poderosa, 
no cal negociar res. Passen “el rodillo” i punt. Estem en desacord amb els pressupostos 
2012 per 5 raons que a continuació exposaré. 
1.-  Els sous dels regidors. En el Ple de Constitució de l’Ajuntament del passat 11 de juny, 
en el seu discurs, el recent anomenat Alcalde Ignasi Giménez, una de les seves primeres 
afirmacions, va ser que “ el sou dels regidors s’abaixaria un 10%”. En sentir aquesta 
afirmació varem estar molt satisfets perquè en el nostre programa CiU també contemplaven 
aquest punt tot dient “Reduirem un 10% els sous actuals de l’Alcalde i Regidors” 
En la pràctica, aquesta rebaixa es va quedar curta i varem poder comprovar que 
l’assignatura demagògia era ben practicada per l’equip de govern actual. 
La nostra proposta pel 2012 és que els sous dels regidors siguin rebaixats fins al 10% del 
sou que hi havia vigent en el mes anterior a les eleccions municipals. En el mon terrenal, 
qualsevol actuació que es faci en el sou d’un empleat sempre és aplicat sobre el darrer sou 
cobrat. Qüestionar aquest tema és pura demagògia.  Finalment, afegir que si el que es 
tracte és de donar exemple, hem de començar els regidors/res posant-nos el sou on va dir 
l’Alcalde el passat mes de juny. 
2.- Càrrecs de confiança. Amb la que està caient, amb un equip de govern molt nombrós, 
amb l’Alcalde i 12 regidors, aquest ajuntament, si no és vol ensorrar, s’ha de plantejar 
seriosament tornar a èpoques passades on la figura dels càrrecs de confiança no existien. 
Senyors de l’equip de govern, hem de reflexionar-hi! Tenim 12 regidors i, per posar un 
exemple, un departament d’urbanisme a mig gas de feina. Entre regidors, funcionaris i 
personal laboral, a casa nostra tenim personal qualificat per fer aquestes funcions de 
càrrecs de confiança i s’hi s’han de formar, es formen. Som atrevits i valents en dir això, ho 
diem perquè creiem fermament que és el que toca fer ara en el nostre Ajuntament. Que 
quedi clar que quan parlem de càrrecs de confiança no ens referim a cap persona en 
concret sinó als llocs de treball que aquest Ajuntament ha creat. 
3.- Pla de Sanejament 2009-2012. Demanem una actualització d’aquest Pla de Sanejament 
que conclou d’aquí pocs mesos, el juny del 2012, sobretot, davant d’un nou exercici 
pressupostari, es del tot necessari posar-lo al dia. També demanem que el Pla de 
Sanejament tingui ben present les mesures que caldrà activar per poder pagar als nostres 
proveïdors: autònoms, petites i mitjanes empreses i comerciants, en el termini que fixa la 
Llei de Morositat (55 dies) Si no ens ho proposem, no ho farem mai! L’equip de govern té 
molt clar , de moment, que cada final de mes s’ha de pagar el sou als empleats de 
l’Ajuntament, té molt clar que s’ha de complir amb caixes i bancs degut als crèdits existents 
però no té gens interioritzat que també s’ha de complir escrupolosament amb el col·lectiu 
dels proveïdors perquè si no cobren les seves factures posem en risc més llocs de treball 
dels que podem crear amb les polítiques ocupacionals. 
4.- Equipament municipals. Amb la realitat d’una cinquantena d’equipament municipals, 
l’Ajuntament ha d’activar urgentment un pla d’actuació que concentri Serveis i estudi el 
tancament, lloguer o venda dels immobles que siguin prescindibles. Aquí s’hi poden fer 
estalvis importants! 



5.- Despeses comunicació. No podem continuar finançant un setmanari local amb càrrec al 
pressupost ordinari de l’Ajuntament i per altre costat augmentar els impostos als nostres 
ciutadans. Estarem en crisi els propers anys! Cal posar les llums llargues i enfocar el futur 
amb més rigor i responsabilitat. Castellar necessita un departament de comunicació més 
d’acord a la realitat econòmica que tindrem el 2012 i els anys successius. Siguem realistes i 
no ens fem trampes en el solitari! Amb els estalvis que es poden fer en aquesta àrea es 
poden activar polítiques socials i d’emprenedoria amb més pressupost. 
Conclusions del grup municipal CiU respecte del pressupost 2012. 
- toca rebaixar el sou dels regidors fins el -10% anunciat. 
-  hem d’aprendre a funcionar sense els càrrecs de confiança. 
- ens  hem d’agafar en serio el pagament a proveïdors i pagar-los al termini que marca la  
   normativa. 
-  hem de concentrar serveis de l’ajuntament reordenant la utilització de tants i tants  
   equipaments municipals tot cercant la possibilitat de reduir el nombre dels mateixos. 
-  No podem continuar amb l’actual sistemàtica del setmanari municipal i un pressupost  
    desmesurat en despeses de comunicació. 
La reducció del dèficit i l’endeutament del nostre Ajuntament passa precisament per tenir 
una menor despesa en tots aquests apartats que acabo de mencionar. 
La proposta d’ordenances i pressupostos de l’equip de govern ens portarà a la ruïna, igual 
que el tripartit ha fet amb Catalunya i en Zapatero amb Espanya. l’equip de govern del PSC 
ha de reduir de valent tota la despesa que sigui prescindible i planificar les accions que 
s’han de dur a terme i no actuar de manera improvisada. 
Conclusió final respecte a les ordenances i pressupost 2012, CiU no pot aprovar un augment 
dels tributs que perjudiquen a tota la població de Castellar. La reducció del dèficit i 
l’endeutament del nostre Ajuntament passa per la reducció de despeses prescindibles i no 
augmentar impostos de manera desmesurada com l’IBI i crear noves taxes com la del 
Clavegueram.  
Per totes aquestes consideracions, el vot del nostre grup municipal serà contrari a 
l’aprovació de la proposta de l’equip de govern tant amb les ordenances fiscals com el 
pressupost 2012. 
 
Aprovar la relació dels llocs de treball del personal funcionari i laboral per l’any 2012 amb 
les corresponents fitxes descriptives 
Celebrem, ens agrada veure la definició dels diferents llocs de treball que té establerts 
l’administració local, és un pas qualitatiu a l’apartat de la gestió dels RRHH. Però, estem en 
desacord amb aquesta relació que proposa l’equip de govern donat que alguns llocs de 
treball aquí definits, segons el nostre criteri, no són adequats en els pressupostos del 2012 i 
menys pensant en la viabilitat del nostre Ajuntament. 
Per aquestes consideracions, el vot del nostre grup municipal serà contrari. 
 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella, i diu avui es porta a terme una proposta sobre 
ordenances i pressupost municipal. Tot i el poc marge de maniobra local, la política és 
pedagogia, i els gestos suposen importants avenços, sobretot en direcció a una cultura 
política més conscient de la cosa pública.  
Així doncs, la idea de la qual partim des de l’Altraveu per fer front a les ordenances (com 
recapta l’ajuntament de Castellar) i el pressupost  són els criteris de justícia social i 
sostenibilitat. La política fiscal que marca un ajuntament és una estratègia molt important 
de cara a la redistribució i socialització de la riquesa, però no només això, sinó que l’abast 
d’aquestes, permeten marcar una política clara en temes claus per nosaltres com l’accés a 
la cultura, la lluita contra l’especulació i per un altre model urbanístic, com també l’ideal cap 
a una societat més sostenible. La feina que hem fet aquests dies sobre les finances 
municipals i els canvis i que s’han acabat acceptant des de l’equip de govern, doncs, van 
sobretot en direcció a la redistribució de la riquesa i hem d’estar satisfets de la nostra 
incidència. Creiem que aquesta és una responsabilitat que cal fer des de l’oposició, al marge 
del sentit del vot.  



L’Altraveu ha proposat un seguit de mesures. La primera mesura i segurament la més 
important era l’aprovació del reglament d’habitatges desocupats amb el posterior recàrrec 
del 50 % a l’Impost de Béns Immobles. Fins ara el reglament no anava annex a l’ordenança 
i nosaltres proposàvem de posar en marxa aquest recàrrec sobre les vivendes buides. Cal 
dir que aquesta iniciativa ja s’està portant a terme a altres municipis i que situa en la 
mesura justa el fet que l’habitatge és un dret i que les administracions locals tenen 
competència per regular els habitatges desocupats i per fer front a l’especulació.  Amb tot, 
cal dir que ens hem sentit enganyats per l’equip de govern qui primer va acceptar aquesta 
proposta, i en saber que no aprovaríem les ordenances conjuntament, va dir que no era 
viable tècnicament. Cal, sincerament, que el PSC faci un replantejament dels processos de 
diàleg que engega amb la resta de grups polítics. Governar des de l’ètica i la transparència 
és possible i anar a cop de titular, no els beneficia gens si es vol arribar al consens en 
propostes. L’Altraveu sempre hem manifestat que treballem sobre iniciatives que millorin 
l’acció de govern. Si vostès creuen que realment beneficien a Castellar les aprovaran, si 
només les volen a canvi del nostre vot, reconsiderin quin tipus de democràcia defensen. 
Nosaltres seguirem treballant en l’horitzó posat en això i no en victòries populistes. 
Francament,  després d’una feina feta i temps invertit plegats,  és decebedor constatar 
quina ha estat la voluntat d’aquest equip de govern des de l’inici. Esperem que reflexionin. 
Amb la nova mesura que proposàvem,  els propietaris posaven els seus pisos i cases a 
disposició de la borsa local d’habitatge amb tot un seguit d’incentius, i corregíem el fet que 
hi hagi habitatges desocupats al nostre poble, que actualment voregen els 200-300. La 
segona mesura que proposàvem era la bonificació del 10% sobre l’IBI per a tots aquells 
propietaris que incorporin els habitatges a la borsa i amb un 5% a aquells que tenen un 
contracte d’arrendament, evitant que facin l’increment d’aquest impost sobre els seus 
inquilins. Per altra banda, hem cregut fonamental establir criteris de renda per avaluar en 
quines condicions es donen les bonificacions de família nombrosa i monoparentals ja que 
creiem que moltes vegades el nombre de persones que conformen la unitat familiar no són 
del tot indicatives del seu nivell de vida. L’administració no ha de fer un dirigisme sobre el 
model de família a seguir. Sinó que ha de tenir en compte el nivell de vida, que és més 
indicatiu a l’hora de veure quins col·lectius se situen realment en risc d’exclusió social. 
L’última mesura treballada per L’Altraveu fa referència a la nova taxa sobre el clavegueram 
que proposa l’equip de govern, per la qual hem proposat una bonificació per implementació 
i tinença de dipòsits pluvials als habitatges.  
En matèria d’ordenances doncs, volem deixar constància que creiem que les nostres 
iniciatives milloren, malgrat tot, la proposta inicial del PSC. Així és com trobaran la nostra 
mà estesa, treballant. 
I pel que fa a la seva promesa de congelar taxes, els demanaríem si us plau que no facin 
demagògia: l’impost de circulació no es congela, ja està al màxim del que es permet per 
llei. No facin demagògia amb temes importants i que confonen al ciutadà. 
I per últim, pel que fa a la taxa d’activitats econòmiques ens agradaria saber com fan els 
comptes. L’any 2011 van recaptar 1 milió 102 mil euros i ara volen recaptar 100.000 euros 
més havent establert una gratuïtat en l’obertura de negocis. Quina és la realitat de la 
recaptació? Perquè la filosofia dels impostos és finançar col·lectivament els serveis tenint en 
compte que les maneres de finançar-los han d’estar d’acord amb la despesa i amb la 
socioeconomia del poble i les seves necessitats.  
El PSC segueix endavant amb l’increment de l’IBI al nivell de l’IPC+3% i segueix apujant la 
taxa d’escombraries en un 10% sense discriminació. No farem demagògia al voltant de 
l’increment, però ens sembla que calia treballar en un sentit molt més equitatiu redistribuint 
la riquesa i els recursos, per això hem estat propositius en tot moment; per responsabilitat. 
Perquè creiem que hem de fer front a aquestes incerteses que ens genera de l’equip de 
govern. Des de 2009 els ciutadans superen amb escreix el que es pressuposta en la taxa 
d’escombraries. Enguany va pressupostar-se 1. 335. 000 euros i s’han recaptat 1.351.000, 
ara es volen recaptar 1.500.000 i aquesta és la tònica des de fa 4 anys. Cada vegada que 
es recapta més, es pressuposta més. Però respon a la generació de residus o a un afany 
recaptatori?  



És inadmissible que la crisi de finançament del Ajuntament la pagui el ciutadà només amb 
pujades d’impostos i taxes per sobre de l’IPC, amb l’amenaça sinó de reduir el servei o amb 
copagament en serveis que són un dret. Perquè no ens enganyem, el ciutadà no ha de 
pagar la totalitat del servei sinó que l’Ajuntament s’ha de fer càrrec del manteniment dels 
serveis mai per eixugar un dèficit de l’Ajuntament creat per una mala gestió i un model de 
municipi caduc i manifestament insostenible. 
També per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany, intervé tot agraint la intervenció 
d’aquesta nit Sr. Alcalde, perquè fins ara pensava que la noticia estrella del plenari d’avui 
era que les empreses no pagarien la taxa d’obertura de negocis, i jo crec que si vostè ens 
demana que no fem populisme, que no prenguem la part pel tot, hauríem de reconèixer  
que aquesta iniciativa tampoc soluciona el pressupost d’enguany, per això m’ha agradat la 
seva intervenció. 
Avui es porta a terme una proposta sobre ordenances i pressupost municipal, que com sap 
tothom és el document que marca el full de ruta de l’acció del govern pel proper any, el 
document on es veuen reflectides les aspiracions les prioritats i les propostes de qui 
governa, és cert que la caiguda d’ingressos relacionats amb les plus vàlues i la taxa de 
serveis urbanístics ha estat considerable els últims anys, però també ho es que si mirem les 
diferències entre els ingressos que recapten i aquells que pressuposten a l’any següent, 
aquests no segueixen cap lògica contextual. 
Cada any seguim pressupostant bora 24 milions, tot i que la diferència amb la realitat cada 
vegada sigui més gran. La única realitat que hi ha és que som en el nivell d’ingressos més 
baixos des de mitjans dels anys 90, quan Castellar tan sols tenia 16.000 habitants.  Però 
què s’ha fet des del govern davant d’aquesta realitat? Com hem gestionat els recursos dels 
quals disposem?. Nosaltres creiem que cal explicar quines han estat les causes que 
expliquen com hem arribat fins aquí. Actualment tenim unes hipoteques difícils de cobrir. 
Recordem la desviació de 2 milions d’euros de les obres de la Plaça Major. El govern 
socialista va dur al ple una modificació del projecte acabat en 2008 que suposava un 
increment del 32% respecte el pressupost inicial. Aquest cas l’hem portat a la Sindicatura 
de Comptes i al Síndic de Greuges. La resposta, que també coneix el govern, diu que en la 
tramitació s’ha incomplert un procediment referent al cas d’una modificació pressupostària. 
Això no és només l’herència de Convergència, és el resultat de les seves decisions 
polítiques. No era moment d’aventurar-se en un projecte d’aquest cost per a les arques 
municipals; era hora de consolidar els serveis que teníem. Per això quan en la seva 
intervenció diu que aquests anys s’ha fet molta inversió pública, caldria analitzar on s’ha 
invertit realment i que ens ha portat les conseqüències d’aquestes inversions. 
Podríem seguir en la inèrcia de les externalitzacions, els crèdits indirectes i també 
l’enginyeria d’un polígon sobre el qual tenim responsabilitats. Nosaltres vam oferir la nostra 
ajuda tècnica amb professionals disposats a fer una compactació a plantejar un polígon del 
segle XXI i no un dels anys 70, vam oferir la nostra mà estesa per reduir la inversió que 
hauria de fer l’ajuntament però vostès novament van desestimar la nostra ajuda. Si tenim 
problemes per gestionar el polígon de Can Carner ens faran creure que Can Bages és la 
gallina d’ous d’or? No parlem de fets aïllats, parlem d’un model econòmic que defensa 
l’equip de govern. I sí, farem memòria històrica cada any sobre aquest fet, com vostès van 
fer quan governava CiU. La connexió Ter-llobregat segueix sent una taca negra al 
pressupost,  dany col·lateral del mateix projecte encara que vostès hagin decidit no 
incloure’l al pressupost. Al llarg de les canonades només hi passegen les rates i a Castellar li 
costarà vora 3 milions d’euros. 
Contenció pressupostària,  es va aprovar el pla de sanejament economicofinancer que 
anava acompanyada de la contenció de personal i que deia que no es crearien noves places 
i que es reciclaria la plantilla, això també s’ha incomplert. La senyora Mercè Custodio, 
exinterventora, ha passat a formar part del personal de la casa la qual cosa ha fet que el 
sindicat en representació dels treballadors de l’ajuntament hagi procedit a fer un informe de 
denúncia al respecte, l’ajuntament destinarà per aquesta plaça 90.000 € anuals amb 
seguretat social inclosa, i a vostè li sembla una anècdota que traiem novament els càrrec 
de confiança, perquè tot dos cobraran 108.000 € anuals, però això és una anècdota, no 



prenguem la part pel tot, expliquem als treballadors que els seus complements tampoc son 
la xocolata del lloro. Expliquem-ho. No tindríem cap problema amb els càrrec de confiança, 
ni tants sols personalment, però realment en que han contribuït a Castellar, quins serveis 
estan oferint al poble i que ha canviat amb aquests 4 anys amb el seu assessorament, que 
amortitzem amb ells si seguin arterialitzant estudis i projectes urbanístics que ens costen 
35.000 euros anuals, per exemple. De què serveix el nostre departament d’urbanisme? És 
hora o no és hora de fer un plantejament seriós dels càrrecs eventuals. 
Després de totes les alternatives posades sobre la taula al llarg d’aquests anys, arribem fins 
aquí i vostès volen que aprovem les ordenances i els pressupostos conjuntament. Nosaltres 
criem que si l’Ajuntament no pot intervenir en la vida de cada ciutadà, no és just tampoc 
que el que aporta aquest sigui per pagar el dèficit de l’ajuntament. I no estem dient que no 
estiguem a favor d’apujar els impostos, nosaltres no som els populistes, ajudar als més 
vulnerables, amb majúscula,  gent gran, joventut, cooperació, nova ciutadania, ocupació i 
formació, participació es veuen reduïdes en el pressupost d’enguany. Com invertirem per 
canviar el model que ens ha dut fins aquí? Quin és el motor social, educatiu i econòmic de 
la vila?. 
L’Altraveu defensava en el seu programa electoral que el principi que ha de guiar la 
intervenció pública en els municipis ha de ser la d’impulsar i consolidar el criteri sobirà de 
l’acció municipal. Això vol dir que els plans de gestió municipal, a curt i llarg termini, han 
d’estar dissenyats per  incorporar successivament aquells serveis que encara estan en mans 
d’empreses privades. Així ha passat finalment amb el Mirador. Des del nostre grup vam 
creure que el millor era la gestió pública, també vam oferir la nostra mà estesa amb tècnics 
i experiències diverses sobre les quals vam treballar. Després de 4 anys ens alegrem que 
hagin prés el model que els vam proposar i finalment l’equipament l’acabi gestionant una 
regidoria de l’ajuntament. Cal tenir en compte que com a administració també tenim una 
responsabilitat de cara a les concessions que fem i això no està del tot resolt com demostra 
el que ens deuen algunes empreses que van explotar serveis públics o algunes polítiques de 
dubtosa eficiència com és el cas de Sige. Cal anar implementant la contractació social i 
responsable i anar difonent que això també potencia la capacitat d’ocupació dels ciutadans 
que viuen en el municipi. Això sí que genera canvi de rumb. Ens trobaran disposats a 
treballar-hi, com bé sap el regidor de formació i treball, Joan Creus. 
Estem d’acord que les arques municipals pateixen l’escanyament de les altres 
administracions. Però no ens escudem en això. És significatiu però no és la causa principal 
per la qual hem arribat fins aquí.  Ens agradaria veure una posició més ferma dels electes 
locals. La solució forma part de vostès mateixos. El finançament dels ens locals  no es va 
solucionar ni quan el PSC era al govern de la Generalitat ni quan el PSOE ha governat 
l’Estat. Aquesta crisi institucional, financera i econòmica sense precedents en el món local 
d’hora s’oblida quan els regidors passen a dependre d’altres administracions, o quan canvia 
el color del govern. És complex, és cert, però caldrà treballar per establir criteris que evitin 
contribuir a l’exclusió social al nostre poble. El deute viu de castellar és de 25.000.000 €   
tot i que desconeixem si hi són comptabilitzades totes les factures sense conformar. Qui l’ha 
generat aquest deute? I qui l’ha de pagar?  
Seguirem proposant i seguirem treballant colze a colze  amb que calgui amb l’equip de 
govern, si com hem fet fins ara però també seguirem contextualitzant l’acció de govern, ens 
trobaran per arribar a acords si aquest contribueixen al bé municipal, però avui 
malauradament no podem legitimar la seva gestió en les finances municipals. 
El Sr. Antonio Carpio,  pel PP, intervé dient que tal  i com hem dit en la junta de 
portaveus, avui assistim a aquest Ple extraordinari força decepcionats; en primer lloc 
perquè el correcte seria celebrar un ple  on es portessin a aprovació les ordenances y 
posteriorment en un altre els pressupostos. 
En les comissions mantingudes hem expressat que aquest ple no hauria de celebrar-se per 
no haver tingut temps material per analitzar, debatre i portar propostes concretes a aquest 
text, la seva resposta no ens serveis perquè són votés els que han creat aquesta 
indefensió. 



La veritat, en les comissions que hem mantingut no se’ns ha donat opcions, sens presenten 
els números, els justifiquen i tot i sent responsables, ens van indicar que els ajustos 
haurien de ser propostes nostres. 
El nostre grup polítics no admet un augment dels impostos, és inadmissible fer pagar als 
ciutadans la seva mala gestió, això es dolent per Castellar Sr. Alcalde, davant la situació 
que estem travessant. 
La situació econòmica que viu  el país fa que tots tinguem que treballar amb la màxima 
diligència i amb més sentit comú. Hi ha dues maneres de fer política, una mitjançant la 
gravació d’impostos i l’altra, per la que apostem des del PP, mitjançant la contenció de la 
despesa que passa per fer una política d’austeritat, d’eficiència i eficàcia,  s’han d’establir 
prioritats i aconseguir fer més amb menys. 
Nosaltres, els consellers de Castellar som els que millor coneixem com viuen els ciutadans 
aquest poble i com ha canviat  la vida de moltes famílies en els últims anys. Cada cop som 
més els veïns que recorren als serveis de menjadors socials, molts comerços han hagut de 
tancar les portes i baixar persianes. Hi ha nens que han hagut  d’abandonar les seves 
activitats extraescolars perquè no les podien pagar, les famílies han reduir la llista de la 
compra i els joves no poden emancipar-se. Ara doncs, no és el moment d’afegir una major 
càrrega fiscal i majors preocupacions als castellarencs.  
Volem recordar-los que hi ha dues formes de fer polítiques econòmiques, aquella que 
incrementa els impostos, taxes i preus públics o aquella que racionalitza la despesa, i som 
conscients que Castellar del Vallès, necessita una millor gestió del diner públic pel que 
invitem a l’equip de govern a optimitzar recursos, reajustar pressupostos i no retallar en 
serveis. 
Votés han publicat que 550.000 € en números absoluts és el que deixaran de percebre de 
les altres administracions, xifra que compensen en un 60% amb l’augment de l’IBI. És de 
justícia que la solució sigui un augment en aquets impost en el IPC +3%? Ja ho vam veure 
en el passat ple del mes de setembre, en tot el que es refereix a la modificació del 
pressupost del 2010/2011, mostra d’una equivocada manera de gestionar els interessos 
públics i que està col·laborant al lamentable enfonsament local i nacional que estem patint. 
Ara podem estar en l’ante-sala de un nou fracàs fent referència al tema dels impostos 
municipals i pressupostos. 
Pràcticament, estem al començament de l’inici de la present legislatura i aquest equip de 
govern ha comés el mes gran dels disbarats, donada compte de la situació econòmico, 
financera i laboral, en que ens movem, com es aplicar un augment indiscriminat dels 
impostos municipals, resulta trist comprovar que la mesura adoptada és la menys eficaç. 
Però essent aixó ja bastant greu, el pitjor es que aquest augment va a ser molt per sobre 
dels possibles increments dels salaris de la ciutadania. En uns temps en els que les 
empreses estan cridades a una important contenció de despeses, cosa que repercuteix 
produint-se congelacions salarials en tots els sectors, quan no, reduccions de salaris, 
resulta que els nostres gestors  municipals ha decidit tant en la present legislatura  com en 
l’anterior, perjudicar clarament als habitants de Castellar, per quant el poder adquisitiu dels 
ciutadans es troba clarament en regressió pel motiu indicat. 
I ara no s’hi val això de demanar sacrificis o grans esforços a tot el mon, doncs alguns, esta 
vist, que no se’ls apliquen. Ja sabem que actualment el costum més estesa es donar la 
culpa a la crisi. I és veritat que hi ha una crisi, possiblement la més important que ha patit 
Espanya és moltes dècades, però això no ha de servir d'excusa per dur a terme certes 
actuacions, i aquest equip de govern no ha estat a l'altura de les circumstàncies. 
Pràcticament pugen totes les tarifes un mínim d'un 3%, i què millor per explicar que vegem 
amb detall algunes de les pujades que s'han aplicat:  
- Impost sobre béns immobles: IPC + 3% l’impost que recau fonamental i pesadament 
sobre les famílies, les quals estan patint aquesta crisi en primera persona, en lloc de tirar 
un cable als seus conciutadans, incrementen l'impost molt per sobre dels salaris , que com 
ja s'ha comentat no han pujat en la mateixa proporció, si és que han pujat.  
Ara que tornem a estar en campanya Sr Alcalde, aquesta vegada no d'àmbit municipal, 
espero que no desmenteixi en les xarxes socials quan rebi notícies d'aquest portaveu sobre 



les mesures que el seu partit pugui voler adoptar, jo el vaig acusar de voler pujar l'IBI un 
10%;  i reconec que m'equivoqui ja que els meus càlculs sobre l'IPC eren erronis vaig 
pensar en un 7% a això Sumeu-hi el seu 3% de propina.  
Vostè va respondre que era una pena que em dediqués a dir mentides, i convidava a 
contrastar el seu programa electoral,  i la veritat, quan miri el seu programa, no vaig veure 
en cap proposta una pujada d'impostos, i tampoc que farà la resta d'aquests tres anys i 
mig, jo l'hi farè un avançament, pujarà els impostos dues vegades més, però això son les 
seves polítiques, (i el seu número tretze seguirà pensant que si ho fem serà per guanyar 
vots, però això si que és lamentable Sr.Cuervo.)  
- I la taxa de recollida de residus puja un 10%. Aquí ja no hi ha miraments; no en tenim 
prou amb la taxa que ja estem pagant d’escombraries que a més l’incrementem un 10% 
més. No es té en compte l'IPC encara que, sigui per estètica i s'aplica un increment 
desmesurat. I el servei que s’ofereix fins ara presenta llacunes importants que fan que sigui 
bastant antipàtic perquè a sobre, s'incrementi el seu cost. 
A tot això cal afegir els increments en les taxes per la utilització dels espais i equips tècnics 
de les instal·lacions esportives, el que fa concloure, en molt poques paraules, que avui dia 
viure en aquest Castellar del Vallès, governant el PSC sigui molt car i no estigui a l'abast de 
tothom. 
Sr. Alcalde insisteixo, això es dolent per a les famílies i com a conseqüència pel nostre 
poble. 
Tampoc entenem que aquest equip de govern aprovés en el ple passat una moció 
presentada pel grup municipal l'Altraveu per ajudar les famílies amb problemes per pagar 
les seves hipoteques i en aquest ple s’aprovin unes ordenances que perjudiquen la situació 
insostenible de les famílies apujant els impostos, resulta veritablement sorprenent aquesta 
prova d'incoherència en l'actuació d'un equip de govern. 
D'altra banda vostès retallen ingressos en personal d'aquest ajuntament, en hores i en 
complements i suposen que als ciutadans també ens pujaran l'IPC en les nostres empreses, 
Realment creuen de veritat que els salaris al carrer pujaran?  
El Partit Popular sempre ha dit per activa i per passiva que perquè entre més diners en les 
arques municipals,, ara no cal pujar impostos, sinó fer una veritable política d'austeritat, no 
es tracta de malgastar menys, sinó de gastar millor. I  
això es pot fer perfectament sense incrementar la càrrega contributiva a la ciutadania, i la 
solució és molt senzilla: només cal estalviar en despeses supèrflues, absolutament 
prescindibles, com a càrrecs de confiança, duplicitat de càrrecs o també deixar d'atorgar 
certes ajudes i subvencions de dubtosa utilitat, solucions n’hi ha i no és tan complicat 
trobar-les, i no ofegant les famílies de Castellar, que ja paguem prou impostos. Per 
exemple, és necessari que els tràmit d’aquest Ajuntament es Per exemple, cal que els 
tràmits d'aquest ajuntament es facin a l'Espai Tolrà, al Mirador i a l'Ajuntament? Quant 
suposaria centralitzar totes aquestes àrees?. 
Les mesures proposades per aquest equip de govern pel que fa a la creació de noves 
empreses amb la reducció de l'IAE, ens semblen molt  positives, nosaltres vam tenir una 
proposta per ajudar a les empreses que ja estan instal·lades a Castellar, una mesura 
senzilla, gens complicada i molt menys desestimable, però vostès ho han fet, han dit que 
NO i a més a més que no és possible perquè el període impositiu de cobrament, amb una 
explicació extensa, fonamentada i convincent fins avui clara, tornem a insistir-hi, demanem 
en aquest consistori el pagament fraccionat per a les empreses de l'IAE de la mateixa 
manera que al municipi de Sabadell ho està fent . 
Aquesta formació va plantejar en el seu dia, un servei gratuït en transports als més grans i 
vostès ara en comptes de millorar-ho destrueixen, aquestes són les seves polítiques amb 
els grans. 
A petició del Sr Regidor responsable de l'àrea de comunicació que ens va advertir que 
trauríem el tema,, només fer un comentari sobre això, està vostè orgullós dels mitjans de 
comunicació d'aquest poble, segurament podríem compartir el seu ego, aquesta vegada 
hem sabut des el divendres el que aquesta nit estem realitzant, potser podrien haver 
publicat el resultat d'aquesta votació i fins i tot encertar, però ara, ha de plantejar-se 



seriosament si tots i cada un d'ells compleix amb les necessitats del moment i si no és un 
luxe tenir una ràdio, un setmanari i una web i haver de reduir les despeses en Cultura i 
Joventut, en subvencions i en personal. És justificable donar uns serveis tan innecessaris 
per enriquir el nostre ego?. 
Per què no treuen a concurs i liciten tota l'àrea de comunicació, de la mateixa manera que 
han fet amb les guarderies i amb les instal·lacions esportives? 
Possiblement perquè qui el gestionés pujaria el cost, perdó, faria pagar als ciutadans per 
ser insostenible en el seu conjunt com passa en SIGE. 
En els municipis on el Partit Popular té poder de decisió com és en el cas de Barcelona i de 
Castelldefels, hi ha impostos que s'han congelat i altres fins i tot els han baixat. En els 
ajuntaments on el PSC-PSOE decideix, els impostos es pugen ofegant més l'economia de les 
famílies. No deixa de resultar sorprenent, però aquesta equació es compleix amb tota 
exactitud, i lamentablement veiem que Castellar no és cap excepció. 
Sr Alcalde una àmplia majoria va decidir que vostè estigui al capdavant d'aquest consistori, 
respectem aquest resultat, però no oblidi que és l'alcalde de tots els castellarenses i que les 
seves decisions afecten a tots, el seu grup polític ja ha fet prou mostra a Catalunya i a 
Espanya del seu incompetència, destaqui vostè per entendre que una pujada d'impostos no 
toca ara, destaqui per acompanyar els més de 1900 aturats del nostre poble per entendre 
que cal fer ajustaments en totes aquelles partides on tot i estar en la situació que estem , 
seguim permetent el luxe de mantenir saldo. 
Estem disposats al diàleg, al debat i en algun moment com incauts pensem que aquesta mà 
estesa arribaria fins a la nostra formació, Sr. Ignasi, però tal com li reflectit en la junta de 
portaveus m'hagués agradat transmetre i explicar avui en aquest ple extraordinari el gran 
esforç i sacrifici d'aquest equip de govern, però sentim transmetre la nostra decepció amb 
aquestes ordenances i pressupostos per l'any que ve, la veritat no ens han donat cap opció 
i fins i tot hem arribat a plantejar-nos que no volen acordar res seriós amb la resta de 
forces polítiques. 
Ja ens va indicar el regidor Sr González, en una de les reunions mantingudes que, en el 
tema de les ordenances no hi ha tant a debatre i que és una qüestió per a ell, de 5 minuts. 
Que o les assumim o no, doncs no, és inassumible i irresponsable per la seva banda fer 
aquests comentaris. 
 
S’obra un torn de repliques, amb  el Sr. Oscar Lomas, PSC, tot dient que pel que sembla 
el problema és més en ser del partit socialista que en ser ineptes.  
El refent que donen es l’Ajuntament de Barcelona, l’Alcalde Trias ja te els seus 
pressupostos, la segona tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona va presentar ahir el 
projecte de comptes municipals per a l’any 2012 que dimarts vinent passarà la seva 
primera proba a la comissió d’economia.  
Continua la seva replica dient que avui la part populista li ha tocat al partit popular; com 
pensen finançar els serveis, dígins quins serveis proposaria de reduir, és a dir congelar els 
tipus impositius, significaria reduir en 600.000 € la capacitat d’ingressos, ja li regalo els 
càrrecs de confiança i l’Actual; com reduirà 450.000 €, quines subvencions vostè trauria?, 
quins serveis deixaria de prestar. Això és el que us demanem als grups polítics, és a dir si el 
que proposen es diferent com finançaran els serveis municipals, no val a dir congelem els 
impostos sinó donen solucions alternatives per finançar els serveis.  
Respecte a l’IAE tornar a dir que excepte pels municipis de més de 200.000 habitants i per 
les capitals de província, Sabadell és un municipi de més de 200.000 habitants, per això pot 
fer fraccionament, per tant no tindria sentit aplicar el fraccionament en l’IAE en un tribut 
que fins després de vacances no tenim el seu padró, perquè això suposaria perjudicar a 
l’empresa ja que si el fraccionem significarà que ho tindria que pagar abans, i materialment 
tampoc es possible perquè fins que no estigui el padró, que l’elabora l’estat, donat que no 
som ni una capital e província ni un municipi de més de 200.000 habitants no es pot 
realitzar, per tant aquesta és la explicació. 



L’IBI és l’impost mes progressiu, dins de la poca progressivitat que tenim els Ajuntaments, 
una reforma del sistema fiscal municipal haurà d’introduir major progressivitat, l’IBI és 
l’impost més progressiu, posarem 3 exemples: 
1.-  quan suposarà l’increment en l’IBI d’un habitatge del carrer Juan de la Cierva.  
2.- quan suposarà l’increment en un pis a la plaça Europa 
3.- o quan suposarà l’increment en una casa de 250 m2.       
En el carrer Juan de la Cierva suposarà un increment de 9’50 € de mitjana, a la plaça 
Europa una mitjana de22 € i una casa de 250 m2 una mitjana e 40 €, això és 
progressivitat. 
Respecte a la resta d’intervencions, referent al reglament d’habitatges desocupats, dins de 
la memòria d’alcaldia existeix aquest compromís i per tant serà un compromís amb el que 
es treballarà per guanyar progressivitat en l’impost i penalitzar l’existència d’habitatges 
buits, Durant l’any s’aprovarà un reglament per gravar tributàriament més les vivendes 
desocupades.     
Respecte a la resta de comentaris fets per l’Altraveu, en els quals podem estar-hi més o 
menys d’acord, tant sols apuntar 3 aspectes, d’una banda penso que han confós el que 
preveiem ingressar per impost d’activitats econòmiques i el que preveiem ingressar per la 
taxa de llicències d’activitats, tant de bo algun dia en aquest Ajuntament es pogués 
ingressar un milió d’euros en la taxa de llicència d’activitats econòmiques, però han agafar 
una altra xifra que és l’impost d’activitats econòmiques. Pel que fa a la taxa d’escombraries, 
dir que d’una banda tenim la recaptació en el pressupost d’ingressos, però en quan a 
despeses hem de sumar dos aspectes, no només és el cost de la contracta de la recollida de 
residus, sinó el cost de l’abocador,  és a dir portar els residus al centre de tractament que 
és de més de mig milió d’euros i per tant el cost es superior amb escreix dels ingressos  
que rebem pel servei.  
I per últim en referència a les propostes de convergència podem donar totes les voltes amb 
el tema de l’Actual, però  a nivell de comunicació la realitat és que a l’any 2006 ens 
gastàvem 635.000 € i en aquest 2012 ens gastarem 3960.00 €. La impressió de l’Actual ens 
costa 85.000 €; 50.000 € els tornem a ingressar en concepte de publicitat, per tant l’estalvi 
podria ser 35.000 €, però el gruix de la despesa de comunicació és personal, que proposa 
vostè amb aquest personal, reduir-lo, fer-lo fora, un personal tècnic que difícilment podrem 
destinar a altres tasques dins de la casa.  
I per últim preguntar-li com pensa que es podria pagar a 55 dies, com a exemple diré que  
la subvenció de l’escola Bressol aprovada en el Ple passar, fa referència no a aquets curs 
que ha començat el passat mes de setembre, sinó al curs que va acabar al juliol i no ens ho 
pagarà fins d’aquí un any. Quan a la Diputació, les subvencions que ens doni aquest any no 
ens les pagarà fins l’any vinent; i els ciutadans per les seves necessitats i les empreses 
cada cop més necessiten més fraccionaments; per tant com ho farem, quina es la vareta 
màgica per fet tot això?. 
També el Sr. Josep Carreras, per CiU intervé mencionant que les propostes que s’han 
avançat en l’edició digital de l’Actual bé en l’edició del divendres passat evidentment són 
ben lliures, hi ha Ajuntament que ho practiquen i vostès ho han practicat, però entenc que 
és un lleig, jo en cap moment he fet cap declaració de quina era la neva intenció en aquest 
Ple en quan a pressupostos i ordenances perquè entenc que és aquí ho s’ha de discutir i 
parlar. Entenc que avançar aspectes és una actitud que no m’ha agradat, però ho respecto 
perquè es pot fer. 
Al respecte del compliment de la Llei de Morositat que obliga a pagar als proveïdors a 55 
dies, quan vostè vulgui Sr. Òscar Lomas podem anar a un ajuntament que paga als seus 
proveïdors a 30 dies. Per exemple, l’Ajuntament de Sant Cugat del Vallès durant els anys 
2010 i 2011 ha pagat als seus proveïdors a 29 dies. Així de fàcil, anem a veure com ho han 
aconseguit. Tot el que sigui millorable, em sembla que tenim el deure i la responsabilitat 
d’ajudar a millorar-ho perquè aquest, tot i des de l’oposició, també és el meu ajuntament. 
La prova està que al llarg d‘aquest mesos, salvant el mes de juny que van en contra del 
tema econòmic referent a les assignacions dels regidors, la majoria de propostes les hem 
votat a favor llevat d’alguna abstenció, nosaltres no som obsessos del color polític, 



nosaltres entenem que si el que proposa l’equip de govern és bo ple poble i pels seus 
ciutadans, i jo en soc un d’ells, no tinc cap problema en d’on vingui la proposta. 
Continua dient que la diferencia en la vostra opinió i la nostra en el tema ordenances és que 
nosaltres no estaven d’acord en que l’IBI s’hi poses 3 punts més, si l’equip de govern no 
hagués fet aquest augment, nosaltres estàvem a favor hi haguéssim votat a favor, aquest 3 
punts són 220.000 €. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany, exposa que sense disposar aquí de les 
comparatives que hem fet i que a part del pressupost fan referència al tancament del 2010, 
i val a dir que els números son els que son, haurem de tornar-los a repassar perquè crec 
que estem fen una mala practica, es a dir pressupostem una cosa, recaptem més i tornem a 
pressupostar més, i aquesta tendència s’ha allargat al llarg d’aquest 4 anys, Pel que fa al 
procés de diàleg ens ha donat a entendre que moltes vegades hem estat polític i tècnic 
alhora, hem constat que sense voluntat política no es poden dur a terme polítiques 
d’habitatge, és cert que hem posat molt d’esforç en el reglament tema d’habitatges 
desocupats, hem mirat altres reglaments, hem mirat el BOP, i ho hem posat tot a disposició 
de l’equip de govern, però entendran que nosaltres no hem de fer una aplicació tècnica del 
reglament, perquè vostès son l’equip de govern. Portem més de 3 anys amb aquest 
reglament i ja comencem a perdre l’esperança de que això tiri endavant. I torno a dir que 
en la legislació s’avança si se la qüestiona, i creiem que davant la crisis cal fer front a 
polítiques valentes i en aquest procés de diàleg li ha faltat una mica d’ètica, una mica de 
transparència i valentia, però ho seguirem intentant i esperem que ens acabem trobant. 
El Sr. Antonio Carpio, PP, recalca que vostès son l’equip de govern i si vostès no saben 
com gestionar aquest Ajuntament i el s’hi hem de dir nosaltres, tenim un problema. 
Insisteixo per això estan les comissions perquè puguem debatre i fer proposar. 
En les tres reunions que hem dut a terme se’ns han entregat tres modificacions, no acabem 
d’entendre pel que fa a la pòlissa de crèdit que aquest any és de 2.800.000 € i l’any passat 
de 1.700.000 €, quan suposa en despeses aquestes financiacions?. 
Torna a intervenir el Sr. Oscar Lomas, PSC, dient que qualsevol proposta feta dins de les 
comissions informatives estem oberts a escoltar-les, i referint-me a la pòlissa de crèdit; la 
prevista per l’any vinent és de 2.700.000 € que és la mateixa que hi ha vigent en aquest 
moment, i en l’any anterior era de 2.000.000 €.     
I per tancar el tema de l’Actual dir que poder la revista Casa de la Vila fent-la mensualment 
costava l’any 2006, 635.000 € i proper any l’Actual, fent-lo setmanalment ens costarà 
396.000 €, poder també això es optimitzar la gestió. 
El Sr. Alcalde intervé tot fent uns apunts sobre el tema de la taxa de recollida 
escombraries, i és una taxa que ha anat en augment durant els darrers anys i que a més a 
més anirà en cara més en augment entre altre coses perquè cada vegada estem exigint 
més en el tractament de residus i per tant s’estan duent a terme nous procediments de 
tractament que encareixen el cost d’aquest servei, i això és una cosa obvia i evident si 
tenim una societat que gira amb un compromís mediambiental alhora de fer el tractament 
de residus, i de ben segur que pocs municipis en aquests moments, i òbviament Castellar 
tampoc hi es, estem cobrant el cost real del servei, és més l’augment del 6% el que ens 
permet es fer una petita pujada en la taxa de recollida d’escombraries, no fer la taxa que 
segurament hauríem de fer per tal de poder cobrir el cost  del servei i el que s’acaba 
realitzant aquí és un traspàs en aquest sentit cap a l’IBI perquè entenem que és un most 
molt més progressiu i tal i com amb les dades que ha facilitat el regidor no tots els 
castellarencs  pagaran exactament el mateix. 
Perquè partim d’una premissa , que penso que hauria de ser una cosa que l’any vinent quan 
ens tornem a reunir aquí per tal de poder debatre els pressupostos, poguessin tenir 
treballada, i que és la de introduir progressivitat en la taxa de recollida d’escombraries. Ha 
de ser factible poder establir algun tipus de criteri perquè no és el mateix una persona que 
visqui sola en un immoble a una família de cinc membres que viu en una casa unifamiliar 
aïllada, la capacitat de generar residus d’una persona sola o d’una família és absolutament 
desigual, tot i aixì la taxa de recollida d’escombraries tal i com en aquests moments està fa 
que s’estigui pagant exactament el mateix i per tant en lloc d’establir i d’incrementar una 



taxa que considerem que es injusta per aquestes raons, el que intentem potenciar és un IBI 
que si que estableix algun tipus de progressivitat i que per tant haurem d’estudiar. 
Per acabar dir tant sent regidor de l’equip de govern com de l’oposició hem de treballar, i 
per tant això significa que hem d’assistir a les reunions, ens hem de mirar tots els papers, 
preparar els documents, propostes i per tant hem de fer arribar aquestes propostes a 
l’equip de govern, de la mateixa manera que hi ha hagut un partit que ha fet arribar unes 
propostes a l’equip de govern hi han tingut la suficient agilitat per tal  d’estudiar aquestes 
propostes i incorporar les que han estat factibles, tots han tingut les mateixes oportunitat,  
 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
 
 

Vots a favor:     TRETZE   (13) dels regidors del PSC   
Vots en contra:  VUIT      (  8) dels regidors de CiU, Altraveu i PP 

                    Abstencions   :   CAP 
 

2.2.- APROVACIÓ INICIAL DEL PRESSUPOST ILA PLANTILLA DE  
         L’AJUNTAMENT PER A 2012 

 
VIST el pressupost general per a l’exercici de 2012 i les seves bases d’execució, format per 
l’alcalde i tramés al Ple de la corporació d’acord amb el que es preveu a l’article 168 del 
Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
VISTA la plantilla del personal al servei de l’ajuntament, elaborada d’acord amb el que es 
preveu als articles 90 de la Llei reguladora de les bases del règim local, 283 del Text refós 
de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, i 25 a 28 del Reglament del personal al 
servei de les entitats locals. 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de la corporació, 
d’acord amb els articles 168.4 del Text refós de la Llei reguladora de els hisendes locals i 
52.2.f) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment el pressupost general de l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
per a l’exercici de 2012, el resum del qual per capítols de la classificació econòmica és el 
següent: 
 
ESTAT D’INGRESSOS 
Capítol 1. Impostos directes ............................ 11.466.000,00 EUR 
Capítol 2. Impostos indirectes .......................... 200.000,00 EUR 
Capítol 3. Taxes i altres ingressos ..................... 5.508.458,51 EUR 
Capítol 4. Transferències corrents ..................... 6.383.670,00 EUR 
Capítol 5. Ingressos patrimonials ...................... 555.600,00 EUR 
Capítol 6. Alienació d’inversions reals ................ 120.000,00 EUR 
Capítol 7,. Transferències de capital .................. 32.000,00 EUR 
Capítol 8. Actius financers ............................... 0,00 EUR 
Capítol 9. Passius financers ............................. 1.000.000,00 EUR 
Total estat d’ingressos .................................... 25.265.728,51 EUR 
 
ESTAT DE DESPESES 
Capítol 1. Despeses de personal ....................... 8.474.572,61 EUR 
Capítol 2. Despeses en béns corrents i serveis ... 10.514.335,98 EUR 
Capítol 3. Despeses financeres ......................... 810.600,00 EUR 
Capítol 4. Transferències corrents ..................... 771.665,00 EUR 



Capítol 6. Inversions reals ............................... 1.169.000,00 EUR 
Capítol 7. Transferències de capital ................... 150.000,00 EUR 
Capítol 8. Actius financers ............................... 0,00 EUR 
Capítol 9. Passius financers ............................. 3.375.554,92 EUR 
Total estat de despeses ................................... 25.265.728,51 EUR 
 
SEGON.- Aprovar les bases d’execució del pressupost general de 2012, que figuren a 
l’expedient. 
TERCER.- Aprovar la plantilla del personal al servei de l’ajuntament, que figura a 
l’expedient. 
QUART.- Sotmetre l’acord a informació pública durant un termini de quinze dies comptats 
a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la 
Província. 
CINQUÉ.- Entendre definitivament aprovat el pressupost general, les seves bases 
d’execució i la plantilla en cas que no es presentin reclamacions en el període d’informació 
pública i publicar el resum per capítols del pressupost i la plantilla en el Butlletí Oficial de 
la Província, entrant en vigor en l’exercici corresponent una vegada publicats.  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     TRETZE   (13) dels regidors del PSC   
Vots en contra:  VUIT      (  8) dels regidors de CiU, Altraveu i PP 

                    Abstencions   :   CAP 
 

2.3.-  APROVAR LA RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL DEL PERSONAL  
FUNCIONARI, LABORAL I EVENTUAL DE L’AJUNTAMENT PER A L’ANY   
2012, AMB LES CORRESPONENTS FITXES DESCRIPTIVES DELS LLOCS  
DE TREBALL 
 

Aprovació de l’establiment del servei municipal de clavegueram, el seu reglament, el    
plec de clàusules d’explotació i convocatòria de licitació 
2.3.- ATESA la plantilla del personal funcionari, eventual i laboral de l’Ajuntament de 
Castellar per al 2012. 
ATÈS l’article 74 de la Llei 7/2007, de 12 d’abril, de l’Estatut bàsic de l’empleat públic que 
diu, literalment: 
“Les Administracions Públiques estructuraran la seva organització a través relació de llocs 
de treball o altres instruments organitzatius similars que comprendran, al menys, la 
denominació dels llocs, els grups de classificació professional, el cos o escala, en el seu cas, 
a que són adscrits, el sistema de provisió i les retribucions complementàries. Aquests 
instruments seran públics” 
ATÈS l’article 43 i l’article 54.1.c) que estableix que correspon al Ple de la corporació 
l’aprovació de la relació de llocs de treball i el catàleg existent en la seva organització. 
És per això que es proposa que el Ple de l’ajuntament 
ACORDI: 
RPIMER.-  Aprovar la Relació de llocs de treball del personal funcionari, laboral i eventual 
de l’Ajuntament per a l’any 2012 i les seves corresponents fitxes de funcions. 
SEGON.-  Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província. 
TERCER.- Comunicar aquest acord als Serveis econòmics, a Recursos Humans i els 
representants dels treballadors. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     TRETZE   (13) dels regidors del PSC   
Vots en contra:  SIS        (  6) dels regidors de CiU i PP 

                    Abstencions   :   DUES     (  2) dels regidors de l’Altraveu 
 

2.4.-  APROVACIÓ DE L’ESTABLIMENT DEL SERVEI MUNICIPAL DE  



CLAVEGUERAM, EL SEU REGLAMENT, EL PLEC DE CLÀUSULES D’EXPLOTACIÓ  
I CONVOCATÒRIA DE LICITACIÓ. 

 
ATESA la necessitat de creació del servei de clavegueram, ja que aquesta Corporació 
municipal té la voluntat de millorar el cicle integral de l’aigua del nostre municipi, i un dels 
elements d’aquest cicle és la recollida d’aigües que van a la depuradora. 
Vist que, mitjançant decret d’Alcaldia de data 2 de febrer de 2011, es va iniciar expedient 
per a la implantació del servei municipal de conservació i manteniment de la xarxa 
municipal de clavegueram de Castellar del Vallès. 
Atès que l’expedient ha estat exposat al públic per un termini de trenta dies, de conformitat 
amb l’article 160 del ROAS, mitjançant anuncis al DOGC (número 5812, de 7/2/2011), BOP 
(de 9/2/2011)  i tauler d’edictes municipal, sense que en el període d’exposició pública 
s’hagin presentat reclamacions o suggeriments. 
Vist que per garantir la neteja periòdica, les obres necessaris per un bon manteniment 
preventiu i correctiu, la inspecció periòdica dels elements que integren la xarxa, la presa de 
dades, la recaptació de la taxa del servei, la inspecció d’abocaments a les entrades de la 
xarxa de sanejament, es considera necessari comptar amb una empresa que disposi de 
suficients mitjans tècnics i personals per a afrontar qualsevol situació d’emergència.  
Atès allò que disposen els articles 159 i 160 del Reglament d’Obres, Serveis i Activitats dels 
Ens Locals, aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny, en relació a  la normativa per 
l’establiment d’un servei municipal. 
El Ple de l’Ajuntament, 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar l’establiment del servei municipal de clavegueram i la memòria 
d’establiment. 
SEGON.- Aprovar inicialment l’avantprojecte del Reglament del servei municipal de 
clavegueram, el qual s’incorpora a l’expedient . 
TERCER.- Sotmetre l'acord d'aprovació, juntament amb el projecte del Reglament, a 
informació pública mitjançant anuncis a publicar al Butlletí Oficial de la Província i al tauler 
d'anuncis de la corporació, per a la formulació de reclamacions i al·legacions durant un 
termini de 30 dies. 
QUART.- Considerar definitivament aprovat el Reglament si durant el tràmit d'informació 
pública no es presenten reclamacions o al·legacions. 
CINQUÈ.- Entendre derogada “l’ordenança d’abocaments d’aigües residuals” aprovada pel 
ple de datat 25 d’abril de 2006, un cop entri en vigència el nou reglament.  
SISÈ.- Aprovar el plec de clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions 
tècniques que hauran de regir la contractació de la gestió indirecta, mitjançant concessió, 
del servei de clavegueram. 
SETÈ.- Iniciar, de manera condicionada al resultat de la informació pública del plec de 
clàusules d'explotació, el procés de selecció del contractista mitjançant procediment obert, 
efectuant la publicació dels corresponents anuncis de contractació i obrir un període de 
quinze dies des del corresponent anunci al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
VUITÈ.- Delegar en la Junta de Govern Local la competència per adjudicar el contracte al 
contractista que presenti l’oferta més avantatjosa, en el seu conjunt, d’acord amb els 
criteris de valoració previstos al plec de clàusules administratives particulars. 
 
INTERVENCIONS: 
El regidor de l’àrea de Territori, Sr. Aleix Canalis, PSC, defensa la proposta tot dient que  
amb aquesta proposta, avui portem a la consideració del Ple, quatre punts diferenciats en 
una mateixa: 

1. D’una banda l’aprovació de la creació del servei municipal de clavegueram 
2. d’altra el reglament que ha de regular el seu bon ús, 
3. l’aprovació del plec de clàusules que ha de regular la futura concessió de gestió 

d’aquest servei 
4. i per últim la convocatòria de licitació d’aquesta concessió 



  Perquè la creació d’aquest servei que fins ara no estava en funcionament. La necessitat de 
crear aquest nou servei rau en el fet que sistema de clavegueram de Castellar és una 
instal·lació, en alguns trams, centenària, que s’ha anat ampliant amb el temps fins arribar 
als més de 150 km actuals 
 
La magnitud de la xarxa, així com les seves condicions i estat, fan inviable que l’Ajuntament 
pugui seguir assumint les tasques mínimes de manteniment correctiu (amb cost aproximat 
de 120.000€ anuals), que s’han dut a terme fins a data d’avui, ja que no disposa dels 
mitjans humans, tècnics i econòmics per tal de poder mantenir la xarxa de sanejament en 
un bon estat i afrontar les inversions necessàries per poder-ne garantir el seu bon 
funcionament de cara al futur. 
Per altra banda, alguns trams de la xarxa existent, dissenyats per poder recollir uns cabals 
determinats en el moment de la seva implantació, es mostren en, l’actualitat,clarament 
insuficients per tal de poder assumir totes les noves aportacions (major nombre d’usuaris 
connectats), especialment en episodis de pluja, tenint en compte que històricament no 
s’han pogut dur a terme les actuacions d'ampliació necessàries a causa del seu elevat cost 
A més a més, el sistema de sanejament requereix una atenció constant pel seu 
funcionament normal en forma d'inspeccions amb càmeres de TV per localitzar avaries, 
neteges correctives, reposició de tapes i embornals malmesos, etc.,  Recursos dels quals, 
malauradament no disposa l’Ajuntament. 
Així doncs, creiem que cal avançar per revertir aquesta situació, de forma que l’estat de 
conservació de la xarxa de sanejament, en comptes d'anar-se deteriorant dia a dia,  es 
mantingui en correctes condicions i és vagi millorant progressivament tot seguint les 
propostes d’inversió recollides en el Pla Director de Clavegueram. 
Per tot això, es veu la necessitat de crear el servei de conservació i manteniment de la 
xarxa de sanejament i que la seva gestió recaigui en un concessionari que disposi dels 
mitjans tècnics i personals suficients per tal de garantir-ne una bona gestió. 
En aquest sentit els objectius del contracte de manteniment que avui licitem i que tindrà 
una durada de 13 anys, a finalitzar el 5 de desembre de 2025,  que preveu deu punts en 
concret que ens permetran estalviar diners de manteniment ordinari, i per altra banda 
millorar les condicions de la xarxa e sanejament i clavegueram del nostre municps: 
1.- Manteniment preventiu, consistent en la neteja i conservació de la xarxa de sanejament 
i de pluvials. 
2.- Manteniment correctiu, que haurà de contemplar la realització de tasques de  
rehabilitació (canvi o reparació de canonades, tapes, reixes...etc) com a conseqüència de la 
detecció per inspecció del seu mal estat o del seu propi deteriorament 
3.- Inspecció periòdica de la xarxa, per tal de detectar possibles disfuncions (visual o amb 
càmeres) 
4.- Inspecció i anàlisis periòdic d’abocaments  
5.- Volcat al GIS de l’inventari d’elements de la xarxa de sanejament.  

que constituirà  l’eina bàsica de gestió de totes les tasques i permetrà la consulta via 
web d’aquesta informació per part dels Serveis Tècnics de l’Ajuntament. 

6.- Gestió i execució de les noves connexions.  
7.- Control i recepció de noves urbanitzacions hipotètics creixements urbanístics  
8.- La tramitació del permisos d’abocament al sistema de sanejament regulats pel 
Reglament del Servei  
9.- L ’execució progressiva de les obres de millora de la xarxa contemplades en el Pla 
Director del clavegueram  
En resum amb la creació d’aquest nou servei, i la gestió del mateix per part d’un operador 
especialitzat, esperem poder millorar de manera molt important, a mitjà termini,  les 
condicions generals de la xarxa de sanejament del municipi, garantint així, un correcte final 
del cicle integral de l’aigua a la nostra vila . 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras,  i diu que sembla una bona proposta que 
l’Ajuntament rebi uns ingressos per mantenir el clavegueram amb més regularitat però 
potser ara és el pitjor moment donat que no veiem adequat carregar a la ciutadania amb 



més tributs. El regidor Aleix Canalís fa una bona proposta però els temps actuals no 
admeten una nova taxa, la Taxa del Clavegueram.  
Per aquestes consideracions, el vot del nostre grup municipal serà contrari. 
 
El Sr. Victor Martos,  pel PP, abans d’iniciar la intervenció vol aclarir l’expressió del Sr. 
Alcalde, que m’ha semblar entendre que deia que s’ha de treballar molt, ha dit que s’han 
convocat set reunions, nosaltres n’hem assistit a 5 que son les que ens han convocat, el 
nostre grup hi treballa, hi dediquem les mateixes 24 hores que vostè Sr. Alcalde dedica a 
l’Alcaldia, i a més a més treballem per tirar les nostres famílies endavant, per això no posi 
en dubte el nostre treball. 
El Sr. Alcalde intervé per rectificar el sentit de la seva intervenció en quan reconeix la 
dedicació dels regidors. 
Continua el Sr. Martos,  diu que es porta a aquest ple un nou servei pels ciutadans, un 
servei pel poble  i unes mesures que ho regulen. A l’estudiar la proposta a l’igual que l’aigua 
de vegades es torna mes tèrbol, la sensació que ens queda ens com una claveguera que de 
tant en tant porten sorra i es després quan surten “los brotes verdes”, “los brotes verdes” 
sons els diners que costarà als ciutadans de Castellar que podríem dir que és necessari, 
però tal i com hem dit abans ara és el moment de contenir la despesa i no passar els 
problemes d’aquest Ajuntament als castellarencs, han estat molts anys amb aquesta 
situació i el perquè ara demana la seva aprovació només vostès ho saben, i no és el que 
se’ns ha explicat. Entendríem una congelació total de les ordenances i la creació d’aquesta 
noxa taxa, però no han donat opció al diàleg, i la presenten per la seva aprovació entenen 
que hi ha raons suficients per acceptar aquesta nova despesa. El nostre vot serà en contra. 
En torn de replica el Sr. Aleix Canalis, PSC,  agraeix la menció de la bona tasca feta al 
voltant de la creació d’aquest nou servei i lamenta no poder comptar amb el suport. Crear 
una nova taxa, un nou impost mai va bé per fer-ho, aquesta proposta s’està treballant des 
del mes de febrer, i ara s’ha cregut convenient portar-la a aprovació per dos motius per una 
banda perquè a nivell d’equilibri pressupostari d’aquest Ajuntament, les despeses que 
estava generant a nivell de manteniment, consums elèctrics, estacions de bombament de 
depuradores, manteniment de xarxes de clavegueram, infraestructures, etc.. tots aquests 
serveis estan inclosos aquí, per tant també entenem que a part d’haver-hi una part d’estalvi 
i per altra banda també cal destacar que hi ha determinades situacions en determinats 
nuclis de població d’aquest terme municipal que es necessari fer-hi inversions de manera 
urgent perquè hi ha infraestructures que no estan en bon estat, per tant la nostra obligació 
com Ajuntament és garantir que totes les aigües que generi el nostre municipi siguin 
convenientment recollides i portades a les depuradores municipals, per tant un motiu es 
d’estalvi per les arques municipals i per altra banda refermar el compromís de tot el 
Consistori amb el medi ambient i garantir que tota l’aigua que es genera, aigües fecals i 
aigües brutes es condueixin perquè puguin ser depurades convenientment. 
El Sr. Alcalde intervé per afegir que el que s’està fent aquí es poder possibilitar un treball 
preventiu no reactiu que es el que s’està fent avui en dia, per això poder prendre aquest 
tipus de mesures farà poder estalviar diners a les arques municipals. 
També per CiU el Sr. Josep Carreras, intervé per dir que després de la puja que s’ha fet 
del 6% de l’IBI, potser fins i tot treballant una mica el pressupost som capaços d’estirar 
recursos perquè aquest treball preventiu  es pugui dur a terme sense necessitat de 
traslladar aquest impost o tribut a la població. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     TRETZE   (13) dels regidors del PSC   
Vots en contra:  SIS        (  6) dels regidors de CiU i PP 

                    Abstencions   :   DUES     (  2) dels regidors de l’Altraveu 
 
3. ÀREA DE PLANIFICACIÓ URBANÍSTICA I TERRITORI 
3.1 Regidoria de Medi Ambient 
Vist que La protecció del medi i la preocupació creixent per assegurar un desenvolupament 



sostenible, on l’ús racional de l’aigua n’és una part d’importància indiscutible, han 
esdevingut objectius primordials de l’acció dels poders públics en tots els nivells. En aquest 
sentit, el Tractat constitutiu de la Unió Europea estableix el principi fonamental que la 
protecció del medi i el desenvolupament sostenible són elements definitoris de les polítiques 
de la Comunitat  i, per irradiació i efecte del dret comunitari, també ho han de ser la política 
dels estats membres. El Tractat també disposa que aquesta política ha de contribuir a un ús 
racional dels recursos naturals i que la Comunitat adoptarà les mesures que afectin 
directament o indirectament la disponibilitat d’aquests recursos . 
Dins d’aquest marc s’insereix l’estalvi d’aigua, i és la finalitat d’aquesta normativa vetllar 
per l’estalvi eficient i per l’ús racional de l’aigua com a bé escàs que és. De fet, malgrat que 
la majoria de ciutats catalanes tenen sistemes de proveïment modern, l’experiència 
demostra que l’augment de l’oferta d’aigua no resol indefinidament aquest problema. A 
aquest efecte, es regula la incorporació d’instal·lacions i mecanismes d’estalvi d’aigua en els 
edificis i altres construccions per tal de reduir-ne el consum i evitar que es malbarati, de 
manera que es contribueixi a fer-ne un ús racional. Fer un ús racional a l’aigua equival a 
estalviar-ne i fa extensiva aquesta accepció als conceptes d’aprofitament, reaprofitament i 
reutilització. D’aquesta manera, a cada activitat que requereix consum d’aigua se n’ha de 
destinar la que hi cal, amb una qualitat i característiques que corresponguin a l’ús que se’n 
vol fer. 
ATÈS  el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de 
Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat per Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel que respecte 
l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
RIMER.- Aprovar inicialment l’Ordenança Municipal sobre l’estalvi d’aigua. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies hàbils, a 
comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la Província, i tauler 
d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats pugui examinar l’expedient i/o 
presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es presentes cap al·legació o 
reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple esdevindria definitiu a tots els 
efectes. 
TERCER.- Derogar l’Ordenança Municipal sobre l’estalvi d’aigua, aprovada pel Ple municipal 
en data 29 d’abril de 2008. 
 
INTERVENCIONS: 
Defensa la proposta el regidor Sr. Aleix Canalis, PSC, tot dient que és la  proposta retirada 
de l’ordre del dia del ple anterior a petició del grup de CiU i fa referència a la modificació de 
l’ordenança municipal d’estalvi d’aigua vigent en aquest municipi des de l’any 2008, 
l’objecte d’aquesta ordenança modificada continua sent el de vetllar per l’ús eficient i 
racional de l’aigua al mateix temps que ha de servir per regular la incorporació 
d’instal·lacions i mecanismes estalviadors d’aigua als edificis, construccions i noves 
urbanitzacions amb l’objectiu de reduir el seu consum al nostre municipi. La modificació 
d’aquesta ordenança que en el seu moment es va basar en l’ordenança tipus de la Diputació 
de Barcelona i millorada amb altres experiències de municipis com Sant Cugat del Vallès, 
Granollers o Salou, s’ha vist necessària ja que alguns del seus punts del seu articulat s’han 
mostrat poc pràctics o fins a ser punt inabastables tant tècnicament com econòmica en la 
seva aplicació quotidiana. Les modificacions plantejades bàsicament de caràcter tècnic son 
fruit de diversos mesos de treballs dels serveis tècnics municipals que conjuntament amb 
els professionals del sector que exerceixen en el municipi han permès una elaboració d’un 
text al nostre entendre més consistent i aplicable. Entre els aspectes regulats d’aquesta 
ordenança destaquen els condicionats tècnics que han de determinar la necessitat o no 
d’aplicar mesures d’estalvi o la reutilització d’aigües depenen del tipus d’edificació com 
entre altres serien: reguladors de cabals depressió, captadors d’aigua per la pluja, sistemes 
de reutilització de l’aigua, sobrants de piscina, mesures d’estalvi o altres característiques 



com el tipus de vegetació aconsellada per enjardinar parcs públics i parcel·les privades, o 
quins han de ser els plans de contingència que han de desenvolupar les indústries en casos 
de sequera per tal de prevenir i preservar els recursos hídrics. Però més enllà d’aquestes 
consideracions tècniques, la voluntat d’aquest equip de govern continua sent el de vetllar 
perquè l’esperit que inspira aquesta ordenança es transposi en el futur en els criteris 
d’edificació sostenible que hauran de guiar la revisió del nostre pla general que actualment 
estem duent a terme. Per tal de garantir que mes enllà d’un simple document aquesta 
ordenança municipal serveixi per contribuir a crear una major consciència social sobre l’ús 
de l’aigua i la gestió d’ara en endavant. 
El Sr. Josep Carreres, per CiU, diu que estan d’acord amb la proposta, l’equip de govern 
ha acceptat l’esmena que varem proposar perquè aquesta ordenança no afectés a tota la 
població sinó només a les noves construccions. Per aquestes consideracions, el vot del 
nostre grup municipal serà favorable. 
Pel grup de l’Altraveu el Sr. Xavier Bella, intervé dient que l’ordenança de l’aigua que es 
porta ara a modificació es va aprovar l’abril de 2008. Aleshores ens va semblar que aquesta 
ordenança era oportuna i necessària, i així ho vam manifestar. Ens semblava oportuna 
perquè no podíem dilatar més l’aprovació d’una norma a nivell local que tractés l’aigua com 
un bé comú i limitat que cal estalviar, i ens va semblar necessària perquè amb els episodis 
cíclics de sequera, i en aquell moment en patíem un de sever, s’havia d’actuar en polítiques 
d’acció i prevenció. 
El nostre grup va introduir esmenes que ens semblaven importants en la seva aprovació 
perquè suposava avenços significatius en una tractament eficient, racional i ecològic del 
consum d’aigua en el nostre municipi, tan en usos domèstics com industrials. En semblava 
bàsic també un control de l’eficiència de la distribució en el tractament d’aigües grises, en 
l’aprofitament d’aigües pluvials i en els límits en el consum. 
Ara, en aquesta modificació que es porta a Ple, s’incorporen millores com la demanda 
d’instal·lacions de cobertes mòbils a les piscines, l’adequació del volum de dipòsits 
d’acumulació d’aigua a la pluviometria de Castellar, la possibilitat d’utilitzar altres tipus 
d’aigua no potable com les aigües de pous i mines, la possibilitat d’augmentar els sistemes 
de recollida i acumulació d’aigües de pluja, etc.  
Tot això són bones intencions i denota com a mínim una voluntat de l’equip de govern 
envers un consum responsable de l’aigua.  
Tanmateix, aquestes bones intencions de l’equip de govern contrasten amb les accions en 
la gestió de l’estalvi que durant els darrers anys s’ha portat a la pràctica.  
Recordem per exemple el Molí d’en Busquets, on va haver-hi una fuita i l’aigua brollava per 
tot arreu durant dies i finalment davant la nostra insistència es va reconduir cap el riu. 
Recordem els problemes que hem tingut amb la mina i la bassa de Can Bages, que per 
desconeixença s’ha permès malmetre-la i colgar-la de runa.  
I recordem també que es va fer una connexió a la xarxa d’aigües Ter-Llobregat que des de 
l’Altraveu sempre hem qualificat de innecessària. Una connexió aprovada també aleshores 
per la resta de grups, que ens esta costant molts diners i que entra en un contrasentit 
flagrant amb les mesures d’estalvi aquí exposades. 
Resumint, l’equip de govern no ha donat l’exemple que predica en les ordenances sobre 
l’aigua i no ens ha agradat la gestió en l’estalvi que s’ha portat fins ara. No obstant, per 
coherència amb el que aquí es proposa, pensant que encara es pot fer una autèntica política 
d’estalvi, hi votarem a favor.  
Pel PP el Sr. Antonio Carpio exposa que el grup del PP considera aquesta mesura com a 
positiva i constructiva, havent quedat en les comissions que aquesta mesura no afectarà a 
les instal·lacions ja construïdes, i que seran les noves construccions les que contemplaran 
aquests nous dispositius, tot acció que millori el medi ambient la trobem positiva i per això 
el nostre vot serà favorable. 
En torn de replica el Sr. Aleix Canalis, PSC, per comentar que sembla que la connexió de 
la xarxa d’aigües Ter Llobregat sigui l’eix de la política hídrica d’aquest Ajuntament, 
bàsicament entenem  des de l’equip de govern que garantir el subministrament de l’aigua a 
Castellar no vol dir malgastar; tenir una altra font de subministrament d’aigua més enllà 



dels pous dels quals ens nodrim Castellar és una opció que com Ajuntament havíem de 
tenir lligada i per aquest motiu es va decidir en el seu moment realitzar la connexió de la 
xarxa aigües Ter Llobregat. Fer memòria que en el moment en que es va aprovar aquesta 
ordenança hi havia en vigor un Decret de sequera.  
La nostra obligació com a representants de l’Ajuntament i com a responsables de garantir el 
subministrament  d’aigua per tota la població de Castellar és poder diversificar els fonts de 
subministrament i òbviament aquesta connexió era necessària i sinó s’ha d’utilitzar millor, 
però era necessària per tal de poder garantir l’abastament en un futur siguin quines siguin 
les contingències meteorològiques en que ens trobem. 
També el Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu intervé dient que la connexió a la xarxa d'aigües 
es va construir a conseqüència de la construcció del polígon de Can Bages, però no era 
necessària, ni abans ni ara.  
Torna a intervenir pel PSC el Sr. Aleix Canalis,  per dir que el polígon de Can Bagés encara    
no consumeix cap litre d’aigua, però la situació extrema es va produir el mes de juliol de 
2008 en el qual hi havia un decret de sequera i s’hi haguessin estat un parell de mesos mes 
sense aigua els pous que ens abastim com a municipi haguessin estat completament  
inservibles i ens haguéssim trobat en una casuística que a hores d’ara no m’atreveixo a dir 
com s’hagués pogut solucionar. Per tant garantir el subministrament d’aigua a Castellar va 
més enllà d’un simple  desenvolupament urbanístic puntual i per tant ho hem de tenir clar. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER UNANITAT 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent un quart de dotze de la nit, s’aixeca 
la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el 
Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 


